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MAŽORETKY, HASIČI A POLICISTÉ

Slovo starosty

Dolnobenešovský Dolnobenešovský 
zpravodajzpravodaj4/2012

červenec/srpen

Vážení spoluobčané,
čas běží neúprosným tempem a už je před námi dětmi nejvíce 

očekávané období a to období prázdnin. Mnozí z vás se chystají 
na dny klidu a odpočinku. 

V období prázdnin však bohužel dochází i k některým negativ-
ním jevům jako je rušení nočního klidu a v některých případech 
i ničení majetku. Chtěl bych proto všechny požádat o úctu k prá-
ci těch, kteří se snaží zvelebovat a udržovat naše město. Určitě by 
mělo být zájmem nás všech, aby naše městečko bylo co nejhezčí a 
abychom se nemuseli za ně ani za jeho občany stydět.

Uplynulé období bylo bohaté na činnosti v různých oblastech. 
Jako každoročně, letos 2. - 3. 6.  již po dvaadvacáté, se konal festival 
Hudební jaro na Hlučínsku, což je přehlídka mládežnických de-
chových orchestrů a mažoretkových skupin. Všichni, kdo se zmí-
něné akce zúčastnili, mohli zhlédnout a vyslechnout nejenom kva-
litní hudbu, ale také krásné vystoupení mažoretek. Z důvodu špat-
né předpovědi počasí jsme vystoupení původně plánované do zá-
meckého parku přesunuli před kulturní dům. Až na drobné pře-
háňky v neděli ale nakonec počasí vydrželo do posledního vystou-
pení všech orchestrů a mažoretek.

Ve stejném termínu se v našem družebním městě Willamowi-
ce, uskutečnil další ročník tradičních městských slavností Willa-
mowickie Smiergusty. Letos reprezentovali Dolní Benešov pěvec-

ký soubor Nezmar a žáci Základní umělecké školy Hlučín - poboč-
ka Dolní Benešov. Všechna vystoupení se setkala s kladným ohla-
sem, a proto bych chtěl všem zúčastněným poděkovat za vzornou 
reprezentaci našeho města.

Prázdninových měsíců chceme využít k plánovaným investi-
cím do oprav školských zařízení. Na Červené škole dojde k výmě-
ně střešní krytiny, protože stávající krytina byla při větších pory-
vech větru nestabilní a hrozilo odtržení plechu s možností zraně-
ní dětí a občanů. 

Na Osadě Míru se pak připravujeme na úpravu příjezdových cest 
a zpevněných ploch v areálu školky, tak aby k začátku nového škol-
ního roku byla dokončena se vším všudy. Všichni, kdo jste navští-
vili školku při oslavě Dne dětí, jste mohli vidět, že se opravila ne-
jenom budova, ale také byly zakoupeny nové venkovní hrací prv-
ky a opraveny lavice v areálu, tak aby naše děti měly krásnou a bez-
pečnou školku.

Vydařená oslava Dne dětí proběhla rovněž v Základní škole. Pře-
sunutí původního termínu o týden kvůli deštivému počasí se kaž-
dopádně vyplatilo. 

Závěrem bych vám chtěl popřát příjemné letní měsíce a pohodo-
vé prázdniny a dovolenou

Martin Štefek 
starosta města

Ve své první glose jsem se dotkla spo-
lečenského života ve městě. Četnosti akcí, 
propagace, zpětné vazby. Zpětná vazba 
zafungovala, zaznamenala jsem zlepšení. 
Psát má tedy nějaký  smysl  a proto po-
kračuji.

V poslední době rozvířil mé myšlen-
ky řekněme druhý level  k  tomuto téma-
tu. Jak občan přijímá předkládanou zá-
bavu. Rozlišuje jen co se pořádá? Nebo i 
kdo pořádá, proč pořádá, co nabízí, kdo 
za složkou stojí ?. . . .  Proč  tolik  otázek? 

Někteří  z  volených zástupců   evident-
ně nahlížejí na různé neziskové organi-
zace působící v Dolním Benešově různě. 
Dělají to tak i ti, jimž je kulturní  nebo zá-
bavný program předkládán? Domnívám 
se, že občana to zajímá, avšak za důleži-
tější  vždy bude považovat  nápad a kva-
litu realizace každého projektu. Každá ze 
složek vznikla s určitou vizí, s nějakou ná-
plní. Může jí být určitá odbornost – ha-
siči, zahrádkáři, včelaři……či společný 
zájem – „BENEŠOVŠTÍ RODIČI“ , fot-
balisti, SRPŠ….. Podle čeho však mám 
rozdělovat na ty „na úrovni“ a řekně-
me  ty  „ostatní“? Kritériem zvolíme  po-
čet členů? Rozpočet? Reprezentativnost? 

Prospěšnost veškerému lidstvu? Vaz-
by na správné lidi? Nebo množství akcí 
– jakých? Masových nebo pro členy? Dle 
mého názoru je každá ze složek působí-
cích v D.B. natolik specifická, že srovná-
vat prostě NELZE.

Rada města ctí pravidlo každému stej-
ně v dotacích. Můžu samozřejmě opono-
vat částkami na FC nebo pro Rybářský 
spolek (rozumějme  majetek jež mají k 
užívání a dotuje ho  město). Zde jsou však 
tak velká specifika, že se k tomu možná 
vrátím samostatně.

Zaráží mě však stále jakási neetika 
uvnitř některých sdružení. Jako zástupci  
jsme  vždy pozváni na koordinační  schůz-
ku. Zde stanovíme závazné termíny. Sa-
mozřejmě, že chápu - Větru dešti neporu-
číš.  Proč  se nerespektují dohody? Proč v 
každé sezoně zažíváme to  samé :  posuny,  
přesuny a kolize? Výsledek? Dvě až tři akce 
v jediném víkendu. Nelogické je to přede-
vším,  jedná –li  se o akce podobného cha-
rakteru.  Proč si takto lézt do zelí? Nebylo 
by  přínosnější  pokusit se o nějakou  inter-
ní  dohodu?  Přej a bude ti přáno… 

 Hezký den přeje 
Kristýna Suchánková

ZAMYŠLENÍ DRUHÉ…ZAMYŠLENÍ DRUHÉ… REKONSTRUKCE 
SLUNEČNÍ ULICE



Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA 
Z jednání 29. schůze rady města dne 26. 

března 2012 
Rada města s c h v á l i l a 
- Výsledek výběrového řízení na veřej-

nou zakázku „Rozšíření kanalizačního 
řadu na ulici Záhumenní v Dolním Be-
nešově“. Dodavatelem stavby bude firma 
NEVIS Opava s.r.o., Vrchní 30/85, 747 05 
Opava

 Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0

Z jednání 30. schůze rady města dne 18. 
dubna 2012 

Rada města s c h v á l i l a 
- Přidělení bezplatného parkovacího 

místa na Osadě Míru občanovi z důvodu 
invalidity

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
- Přidělení bezplatného parkovacího 

místa na ulici Nádražní občance z důvodu 
invalidity

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
- Uzavření nájemní smlouvy s firmou 

Pavel Pašek – elektro na garáž města na 
pozemku p.č. 411/4 v k.ú. Dolní Benešov 
pro parkování montážní plošiny

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
- Uzavření nájemní smlouvy na umístění 

reklamního panelu firmy AUTOTOP Sně-
hota s.r.o. na pozemku města p.č. 682/1 - u 
Štiky

Pro hlasovali 4, proti 1, zdrželi se 0
- Bezúplatný převod majetku Hasičské-

ho záchranného sboru Moravskoslezské-
ho kraje – gumového člunu COLORADO 
EX 450 pro potřeby místní jednotky Sboru 
dobrovolných hasičů

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
- Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení 

věcného břemene s Českými Radiokomu-
nikacemi a.s. pro uložení optického kabe-
lu v pozemcích města p.č. 750/1 a 750/2 na 
Osadě Míru

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
- Použití části výtěžku výherních hracích 

přístrojů ve výši 46 029,- Kč dle §4 odst.2 
zákona č. 202/1990 Sb. o loteriích a jiných 
podobných hrách na plnění obecně závaz-
né vyhlášky o sociální politice města

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Zařazení kaple na hřbitově na pozemku 

p.č. 568 ve vlastnictví Římskokatolické far-
nosti Dolní Benešov a obřadní síně na po-
zemku p.č. 125/3 ve vlastnictví města Dol-
ní Benešov jako významné objekty kultur-
ního dědictví venkova

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Opravu kaple na hřbitově na pozemku 

p.č. 568 ve vlastnictví Římskokatolické far-
nosti Dolní Benešov a obřadní síně na po-
zemku p.č. 125/3 ve vlastnictví města Dol-
ní Benešov 

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Termín letních prázdnin v Mateř-

ské škole Dolní Benešov: Osada Míru 
30.7.2012 – 31.8.2012, Zábřeh 2.7.2012 – 
31.8.2012

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města j m e n o v a l a 
- Ing. Libuši Vichtorovou tajemnicí kon-

kurzní komise pro výběr ředitelů Základní 
a Mateřské školy Dolní Benešov

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města n e s c h v á l i l a
- Žádost o zřízení autobusoví zastávky 

na náměstí C. Lelka na lince z Háje ve Slez-
sku

Pro hlasovali 0, proti 4, zdrželi se 0
- Žádost o finanční příspěvek Voltižní 

skupině Jezdeckého klubu Hřebčín Alber-
tovec

Pro hlasovali 0, proti 4, zdrželi se 0
- Žádost Zástupců zřizovatelů BabyBoxů 

o finanční příspěvek
Pro hlasovali 0, proti 4, zdrželi se 0

Z jednání 31. schůze rady města dne 2. 
května 2012 

Rada města j m e n o v a l a
- Konkurzní komisi pro posuzování 

uchazečů o jmenování do funkce ředitele 
Základní školy Dolní Benešov ve složení:

Mgr. Josef Hartoš - předseda
Mgr. Jiří Siostrzonek, Ph.D.
Mgr. Kamila Králová
Mgr. Jindřich Otzipka
Mgr. Marcela Bilíková
Mgr. Richard Vilášek
Mgr. Jindřiška Kosinová
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Konkurzní komisi pro posuzování 

uchazečů o jmenování do funkce ředite-
le Mateřské školy Dolní Benešov, Osada 
Míru ve složení:

Mgr. Josef Hartoš - předseda
Mgr. Jiří Siostrzonek, Ph.D.
Mgr. Kamila Králová
Alena Dlouhá
Jarmila Stanková
Mgr. Richard Vilášek
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města r o z h o d l a 
- Požádat odbor výstavby Městského 

úřadu Dolní Benešov o prodloužení termí-
nu platnosti územního rozhodnutí stavby 
„Využití kapacity ČOV Dolní Benešov“ do 
17.6.2014.

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města s c h v á l i l a 
- Výsledek výběrového řízení na veřej-

nou zakázku „Komunikace a úprava zpev-
něných manipulačních ploch, Osada Míru, 
Dolní Benešov“. Zpracovatelem projektové 
dokumentace bude Architektonické studio 
ARCHES, Gagarinova 13, 746 01 Opava

 Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Snížení nájmu nájemci Hostince na 

Rynku Ladislavu Murckovi o 10 000,- Kč 
po dobu 10 měsíců v případě vybudování 
vzduchotechniky v ceně cca 370 000,- Kč.

Pro hlasovali 3, proti 0, zdrželi se 1
- Opravu střechy Červené školy na 

Opavské ulici
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0

Z jednání 32. schůze rady města dne 
23.5.2012 

Rada města s c h v á l i l a 
- Hospodářský výsledek příspěvko-

vé organizace Mateřská škola Dolní Be-

nešov, Osada Míru za rok 2011 ve výši 80 
793,46 Kč a jeho rozdělení do fondu od-
měn ve výši 32 317,00 Kč a do fondu re-
zerv 48 476,46 Kč. Zároveň povolila pře-
vést 70 000,- Kč z fondu rezerv do fondu 
reprodukce investičního majetku

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
- Hospodářský výsledek příspěvkové or-

ganizace Základní škola Dolní Benešov za 
rok 2011 ve výši 352 577,28 Kč a jeho pře-
vod do fondu odměn ve výši 80 144,13 Kč. 
Částka 272 433,15 Kč bude převedena do 
rezervního fondu.

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
- Hospodářský výsledek příspěvkové or-

ganizace Kulturní dům za rok 2011 ve výši 
-243 731,88 Kč. Ztráta bude dle zákona 

č. 250/2000 Sb. pokryta z prostředků re-
zervního fondu

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
- Finanční příspěvek občanskému sdru-

žení Železný Prajzák na pořádání spor-
tovního triatlonu dne 14.7.2012 ve výši 15 
000,- Kč

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
- Výjimku z OZV č. 1/2010 – prodlou-

žení hudební produkce po skončení zá-
vodu Železný Prajzák 2012 do 4.00 hodin 
15.7.2012.

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
- Delegování pravomoci k povolování 

ukládání přípojek inženýrských sítí do po-
zemků města na odbor správy majetku

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

Z jednání 33. schůze rady města dne 
6.6.2012 

Rada města s c h v á l i l a 
- Smlouvu o právu provést stavbu do-

movních přípojek na pozemku města p.č. 
2149/32 v k.ú. Dolní Benešov

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Finanční příspěvek futsalovému oddílu 

FC Dravci Dolní Benešov na činnost v se-
zóně 2012/13 ve výši 10 000,- Kč

Pro hlasovali 3, proti 0, zdrželi se 1
- Smlouvu s Místní organizací Českého 

svazu chovatelů na pronájem areálu sva-
zu p.č. 115/1 v k.ú. Dolní Benešov na uli-
ci Hájecké

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Výjimku z počtu žáků Mateřské školy 

Osada Míru – zvýšení ve všech pěti třídách 
o čtyři žáky.

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Zapůjčení městského vozidla Ford 

Transit Jednotce Sboru dobrovolných ha-
sičů Dolní Benešov pro dopravu na závody 
RUN – UP 2012 ve dnech 15.6.2012 Zlín, 
14.9.2012 Olomouc, 27.9.2012 Ostrava

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Uzavření veřejnoprávní smlouvy s fir-

mou Armatury Group a.s. pro povolení vý-
stavby haly v areálu firmy.

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
Rada města n e s c h v á l i l a
- Žádost o odprodej části pozemku měs-

ta p.č. 551/1 v k.ú. Dolní Benešov na uli-
ci Podubí.

Pro hlasovali 0, proti 4, zdrželi se 0



Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA 
Z jednání 12. zasedání zastupitelstva města dne 14. května 

2012 
Zastupitelstvo města r o z h o d l o
- O prodeji pozemku města p.č. 1769/19 o výměře 47 m2 manželům 

Kretkovým. Jedná se o část pozemku, který se při parcelaci ulice Na 
Březích stal součástí jejich zahrady.

  Pro hlasovalo 14 členů, proti 0, zdrželi se 0 
- Delegovat na valnou hromadu SMVaK Ostrava a.s. dne 17. května 

2012 starostu města Martina Štefka 
Pro hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 1 
- Revokovat usnesení č. 107/30 - 1,2,3 ze dne 30.8.2010, a to pouze 

v části zápisu týkající se omezující podmínky „Na pozemku bude za-
hájena stavba rodinného domku tak, aby kolaudace proběhla do 5 let 
od uskutečnění prodeje. Nesplnění této podmínky je sankcionováno 
pokutou 500 000,- Kč“

Pro hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 1 
Zastupitelstvo města s c h v á l i l o
- Smlouvu o věcném břemenu na uložení podzemního vedení pří-

pojky NN na pozemku města p.č. 1785/7 v k.ú. Dolní Benešov – uli-
ce Sluneční 

Pro hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 1
- Smlouvu o věcném břemenu na uložení podzemního vedení pří-

pojky NN na pozemku města p.č. 551/1 v k.ú. Zábřeh u Hlučína – uli-
ce Polní 

Pro hlasovalo 14 členů, proti 0, zdrželi se 0 
Zastupitelstvo města 
- vzalo na vědomí Zprávu Krajského úřadu v Ostravě, odboru kon-

troly a interního auditu o výsledku přezkoumání hospodaření dob-
rovolného svazku obcí Sdružení obcí Hlučínska za rok 2011 ze dne 
27.2. 2012. 

- vzalo na vědomí Zprávu kontrolní a revizní komise SOH o vý-
sledku kontroly hospodaření dobrovolného svazku obcí Sdružení obcí 
Hlučínska ze dne 21.3.2012. 

- schválilo Závěrečný účet Sdružení obcí Hlučínska za rok 2011 s 
vyjádřením souhlasu s celoročním hospodařením, a to bez výhrad

 Pro hlasovalo 14, proti 0, zdrželi se 0
Zastupitelstvo města 
- Schválilo Závěrečný účet Svazku obcí mikroregionu Hlučínska za 

rok 2011 s vyjádřením souhlasu s celoročním hospodařením, a to bez 
výhrad

- vzalo na vědomí Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření 
Svazku obcí mikroregionu Hlučínska za rok 2011 Odborem kontroly 
a interního auditu Krajského úřadu Moravskoslezského kraje ze dne 
31.1.2012

- vzalo na vědomí Zprávu kontrolní a revizní komise Svazku obcí 
mikroregionu Hlučínska o výsledku kontroly hospodaření SOMH za 
rok 2011 ze dne 29.2.2012

Pro hlasovalo 14, proti 0, zdrželi se 0

Město Dolní Benešov získalo z Operač-
ního programu Životní prostředí dota-
ci na projekt „Výsadba stromořadí – Dol-
ní Benešov“ ve výši 657 781,- Kč, což činí 
90% celkových výdajů, které činí 730 
868,- Kč. Záměrem tohoto projektu je vý-
sadba stromořadí ve dvou lokalitách v Zá-
břehu. 

První lokalitou je cesta k letišti v Zá-
břehu, kde bude vysazeno na obou stra-
nách silnice ze Zábřeha k Výhodě 55 
kusů lípy velkolisté, které budou navazo-
vat na již uskutečněnou výsadbu stromů 
v jižní části cesty. Vzhledem k přilehlé-
mu letišti dojde k vynechání stromořadí 

v místech, kde by vzrostlé stromy vadily 
přistávací ploše letiště nebo ji omezova-
ly. Celková délka stromořadí v této loka-
litě bude 450 m. V této lokalitě nedojde k 
žádnému kácení dřevin.

Druhou lokalitou je polní cesta od 
hřiště v Zábřehu směrem ke štěrkovně, 
kde dojde k výsadbě 65 kusů dubu letní-
ho. Délka stromořadí v této lokalitě bude 
500 m. Z důvodu velmi špatného zdra-
votního stavu některých stromů, které se 
v této lokalitě nacházejí, bude nutné od-
stranit 15 kusů vrby bílé a 2 kusy topo-
lu. Ostatní stromy, které plní krajinnou 
funkci a u nichž to zdravotní stav dovo-

luje, budou zachovány a nová výsadba je 
jen doplní. 

Cílem projektu je posílit ekologickou 
stabilitu krajiny výsadbou významných 
místních krajinných prvků a vytvořit vý-
sadbou stromořadí plastickou struktu-
ru tak, aby segment krajiny našeho města 
byl obohacen o tento typ krajinného prv-
ku. Funkce stromořadí je nejen ekologická, 
ale i protierozní a vodoochranná. Nespor-
nou hodnotou je i funkce estetická. Celý 
projekt bude realizován v tomto a příštím 
roce. 

Jiří Krömer
místostarosta města

ZÍSKÁNÍ DOTACE NA PROJEKT 
„Výsadba stromořadí – Dolní Benešov“ 



Městská knihovna  

Street dance v Dolním BenešověStreet dance v Dolním Benešově

Červenec, srpen - dva měsíce léta, 
prázdnin a dovolených jsou před námi. 
Doufejme, že budou plné sluníčka a po-
hody. A k dobré pohodě patří odjakži-
va také kniha. A městská knihovna vám 
nyní  nabízí výběr z nových knih, které 
pro vás v uplynulých dvou měsících za-
koupila.

Literatura pro dospělé:
Carell, P.: Útok na pevnost, Mihola, R.: 

Hana Vítová, Shetterly, A.: Americano, 
Fick, N.: Těsně vedle, Stibar, J.: Tajemství 
rytířů Templu, Tučková, K.: Vyhnání Ger-
ty Schnirch, Peetz, M.: Úterní ženy, Šab-
ach, P.: Království za story, Fielding, J.: Až 
ji uvidíš, Tučková, K.: Žítkovské bohyně, 
Andrejs, A.: Smrt boha smrti, Sasson, J.: 
Majáda, dcera Iráku, Kessler, L.: Patton v 
nebezpečí, Mathews, O.: Stalinovy děti, 
Svěrák, Z.: Povídky, Nosková, V.: Chraň-
me muže, Austen, J.: Rozum a cit a mno-
ho dalších…

Literatura pro děti a mládež:
Brezina, T.: Zombie z jeskyně, Pauley, P.: 

Pořád mi pijou krev, Liewellyn, C.: Predá-
toři, Goldsmith, B.: Vesmír, Gohl, P.: Ju-
lie na koňském hřbetě, Maquire, E.: Krás-
ní mrtví, Masannek, M.: Fotbaloví divo-
ši. Maxi kanonýr, Gehm, G.: Divoška Lil-
ly, Mead, R.: Vampýrská akademie, Stínil, 
L.: Musíš mě zachránit, Řeháčková, V.: Sá-
řin příběh, Štraub, R.: Stopy vedou k rokli 
a mnoho dalších…

Upozorňuji na obvyklou 
úpravu půjčovní doby 
v průběhu prázdnin.

PONDĚLÍ:           ZAVŘENO
ÚTERÝ:             10-12     12,30-15
ČTVRTEK:             13-17,30
I o prázdninách máte samozřejmě mož-

nost využít INTERNET – ½ hod 10,-Kč 
a to i neregistrovaní uživatelé knihovny, 
prostě ti, kteří jen tak půjdou kolem 

Přeji vám pěkné léto a těším se, že ve 
chvílích volna zamíříte i do naší knihovny.

Jana Petrásková, knihovnice

The Bubbles je taneční streetdance skupina, kte-
rou před více než rokem založila zkušená instruktor-
ka Eva Jarošová z Kravař. 

Skupina má deset stálých tanečníků ve věkovém 
rozpětí 10-16 let. První veřejné vystoupení měli 
„Bublinky“ v září roku 2011 na Pivních slavnostech 
v Dolním Benešově a od té doby se svými vystoupe-
ními pravidelně navštěvují plesy, oslavy a maškarní 
bály v okolních vesnicích. Kromě vystupování na kul-
turních akcích stihli natočit vlastní taneční videoklip 
a umístit se na 1. místě v soutěži Město plné talentů, 
kterou pořádalo CVČ Kravaře.

The Bubbles uvítají i další nové členy, kteří si mů-
žou přijít vyzkoušet trénink každý čtvrtek od 16,30 v 
baletním sále kulturního domu v Dolním Benešově. 

Celá skupina Vás také ráda uvidí na některé z akcí, 
které je v nejbližší době čekají. Budou to dětské dny 
v Bohuslavicích a v Dolním Benešově, Hlučínské jaro 
a Strassenfesty v Bohuslavicích, Píšti a Dolním Be-
nešově.



V předešlých článcích jsme se blíže zabývali exoplanetami,  což jsou 
tělesa mimo sluneční soustavu. Dnes si něco řekneme o Slunci, což je 
ústřední těleso naší soustavy a také nejbližší hvězda. To že Slunce ráno 
vyjde nad obzor a přes den nás zahřívá svými paprsky si již ani neuvě-
domujeme a bereme to jako samozřejmost.  Je to stálice což nám pro-
spívá, neboť po dlouhou dobu stovek miliónů let vyvíjí téměř neměn-
nou aktivitu a září téměř beze změn již 4 miliardy let. Podívejme se 
tedy blíže na toto těleso, bez něhož by nemohl existovat život na Zemi.

Slunce vzniklo spolu se sluneční soustavou z hvězdné mlhoviny. 
Materiál ve středu mlhoviny se postupně vlivem gravitačních sil začal 
smršťovat a zahušťovat. Odstředivá síla zrychlovala rotaci mlhoviny, 
což vedlo ke zploštění původně kulového oblaku do protoplanetární-
ho disku. V jeho středu se utvořila protohvězda, ve které začala rych-
le narůstat teplota a tlak, až došlo k zažehnutí termojaderných reakcí. 
Podobné procesy můžeme pozorovat i nyní na jiných místech galaxie, 
především díky  Hubbleovu kosmickému teleskopu. Nejznámější ta-
kovou oblastí je velká mlhovina v Orionu z označením M42. Lze ji po-
zorovat i našim dalekohledem umístěným na střeše KD.

Nyní je Slunce hvězda hlavní posloupnosti – vývojová kategorie by 
se dala přirovnat k člověku v dospělém produktivním věku. Obíhá 
okolo středu mléčné dráhy ve vzdálenosti cca 27 tisíc světelných let (s 
celou sluneční soustavou) a jeden oběh trvá přibližně 226 miliónů let. 
Hmotnost Slunce je asi 330 000 krát větší než hmotnost Země a před-
stavuje 99,8 % hmotnosti celé sluneční soustavy. Zbylé 0,2 % předsta-
vuje hmotu ostatních planet, planetek, komet a meteorických těles ve 
sluneční soustavě. Slunce je staré přibližně 4,6 miliard let a bude ještě 
svítit 5 až 7 miliard roků. Průměr  Slunce je 1,4 miliónů km – to je asi 
109 průměrů Země. Průměrná hustota je 1,4 kg na dm3, je tedy o něco 
málo těžší než voda. Slunce se také otáčí okolo osy, na rovníku trvá 
oběh 25 dnů a u pólů je pomalejší a jeden oběh trvá 36 dnů. Gravitační 
zrychlení na povrchu dosahuje hodnoty 218 m/s2, pád tělesa z výšky 
1 m na povrchu Slunce by se rovnal pádu tělesa na Zemi z výšky 65 m.

Slunce svítí a hřeje za což může povrchová teplota dosahující 5800 K 
(Kelvin). Téměř všechna energie je vyzařována ve formě elektromag-
netického záření a vzniká jako důsledek termonukleární reakce, kdy 
dochází k přeměně vodíku a helium. Předpokládá se , že každou se-
kundu Slunce   spotřebuje a přemění 700 miliónů tun vodíku na 695 
miliónů tun hélia. Zbytek 5 miliónů tun je přeměněn na energii a slu-
neční neutrina. Každou sekundu vyzáří Slunce tolik energie, že by to 
stačilo pokrýt potřeby celého světa na více jak 1000 let. Dopadající slu-
neční světlo má bílou barvu se spektrem složených barev, které se roz-
kládají od červené, přes oranžovou, žlutou, zelenou, modrou až po fia-
lovou. Tyto barvy je možno v přírodě spatřit jako duhu.

Slunce se jako aktivní těleso projevuje navenek určitými periodic-
kými  změnami, které nazýváme slunečními cykly. Nejznámějším slu-
nečním cyklem je 11-ti letý cyklus, kdy na začátku je slunce téměř  ne-
aktivní a nabíhá postupně do maxima což trvá přibližně 4 roky. Jeho 
nejviditelnějším projevem jsou sluneční skvrny, které se začnou po-
stupně objevovat. V čase slunečního minima se  skvrny na Slunci té-
měř nevyskytují a v době maxima je jich na Slunci značné množství. 

Následný pokles aktivity zpět k minimu je pozvolnější a jeho průměr-
ná délka je 7 let.

Dalším projevem sluneční aktivity jsou sluneční erupce s výronem 
koronální hmoty a s ní unikající záření , které se nazývá sluneční vítr. 
V blízkosti Země dosahuje sluneční vítr rychlosti od 300 do 800 km/h. 
Výron koronální hmoty má nepříznivý vliv na umělé družice Země i 
na astronauty obývající mezinárodní kosmickou stanici ISS. Součas-
ně se projevují i na Zemi v podobě geomagnetických poruch.  Mezi 
jejich projevy patří občasné výpadky navigačních systémů, výpadky 
bezdrátového spojení , či případné vyřazení elektrických rozvodů.  Vi-
zuálním efektem je pak polární záře, která může být někdy viditelná i 
z našeho území.

Na konci roku 2012 a v roce 2013 se předpokládá  vyvrcholení  ma-
xima současného slunečního cyklu. Vědci zabývající se prognózami 
sluneční aktivity předpokládají, že současné maximum bude spíše 
slabší  a zdaleka nedosáhne hodnot jako u předešlého maxima v roce 
2001. Můžeme se však těšit na zvýšený počet slunečních skvrn  a také 
na možný výskyt polární záře viditelné z našeho území.

Astronomický kroužek  
F.Gaidečka  a K.Proksch

Hvězdárna astronomického kroužku jev době prázdnin přístupná 
jen po dohodě (e-mail, tlf.)

Od září budou opět pravidelná pozorování každý pátek večer.

Kontakt   e-mail:hvezdarna.dbenesov@seznam.cz
  e-mail:karlheinz@seznam.cz
tlf:  553 668 778
mobil:  732 845 328

SLUNEČNÍ SOUSTAVA – SLUNCESLUNEČNÍ SOUSTAVA – SLUNCE

Jmenování ředitelů Základní Jmenování ředitelů Základní 
a Mateřské školy Dolní Benešova Mateřské školy Dolní Benešov

Rada města jako zástupce zřizovatele vyhlásila v souladu se 
zákonem č. 561/2004 Sb., v novelizovaném znění (školský zá-
kon) konkurzní řízení na vedoucí pracovní místa ředitelů škol, 
jejichž je zřizovatelem. V našem případě se jedná o Mateřskou 
školu Osada Míru Dolní Benešov a Základní školu Dolní Be-
nešov. 

Konkurzní řízení bylo vyhlášeno zveřejněním na úřední des-
ce Městského úřadu Dolní Benešov dne 9. března 2012. Samot-
ný konkurz proběhl dne 13. června 2012. Konkurzní komise po-
soudila v osobním pohovoru všechny uchazeče a výsledky pře-
dala radě města. Rada poté jmenovala

 - Ředitelkou Mateřské školy Osada Míru Dolní Benešov paní 
Mgr. Dagmar Kristovou

- Ředitelkou Základní školy Dolní Benešov paní Mgr. Marii 
Sovíkovou

Oběma blahopřejeme a přejeme mnoho úspěchů v jejich ná-
sledující náročné práci.

 
Rada města zároveň děkuje dosavadní ředitelce mateřské školy 

paní Aleně Dlouhé za její dlouholetou úspěšnou práci, pedago-
gické úspěchy i osobní zainteresovanost při rekonstrukci a opra-
vách školky. Paní Dlouhá byla ředitelkou v naší mateřské školce 
od roku 1974 a za tu dobu se podílela na výchově celých genera-
cí dětí. Za vše tedy ještě jednou velký dík!

Ing. Libuše Vichtorová
 tajemnice MěÚ, tajemnice konkurzní komise



www.benesovsti-rodici.cz - webová  ad-
resa, na níž najdete informace, fotografie i 
stručné komentáře k akcím spolku nadšen-
ců, dobrých přátel – tady se prezentují „BE-
NEŠOVŠTÍ RODIČI“  Zde už je řečeno pod-
statné. Je nám spolu dobře a děláme akce, je-
jichž smyslem je, aby se i ostatní cítili stejně.

Letošní i další  „sezony“ bychom rádi udr-
želi standart – každé 2 měsíce NĚCO. Pova-
žujte prosím na tuto předloženou rekapitula-
ci současně za pozvánku, na dění příští. Za-
čínáme: 

29.12.2011 Pochod strašidel každoroč-
ní akce v Hellowenském duchu a termínu,za-
končená ohňostrojem.Za hojné účasti straši-
del, duchů, oblud a ostatní spřátelené havěti.        

3.12.2011 Mikulášení  na rynku setká-
ní dětí s Mikulášem, čerty a anděly spojené s 
nadílkou. Vše za tiché asistence  poeticky vy-
zdobeného dolnobenešovského rynku.                 

25.12.2011 Štěpánská zábava  skvělá zába-
va v adventním čase. Nově s úžasnou kapelou 
Majzlík v kombinaci s  nestárnoucím Jardou 
Malchárkem.        

18.2.2012 Hippies ples  nejlepší pařba ple-
sové sezony. V duchu lásky, míru, květino-
vých dětí a  muziky v tom správném stylu. 
Hippisáků víc než na woodstoku,socha svo-
body na uvítanou!

28.4.2012 Pálení čarodějnic novinka pro 
děti i rodiče. Soutěže, vyhlášení TOP 10 mezi 
čarodějnicemi, odměny,  opékání buřtů, upá-
lení čarodějnice, táborák, buřty,kytara….  

9.6.2012 Květinová stezka poslední, letos 
v podstatě zrušená akce.  Do posledních oka-
mžiků jsme doufali. Bohužel až do 13:30 byl 
D.B. vytrvale smáčen deštěm. Oficiálně jsme 
museli Květinovou stezku odvolat.

Ale vzhledem k tomu, že Kamenec byl při-

praven, úkoly pro stanoviště přichystány a 
skalní příznivci začali přicházet…Krátce, le-
tošní stezka nebyla putováním. V duchu dětí 
květin jsme děti zapojili do témat souvisejí-
cích s přírodou alespoň v areálu. Všechny 
jsou moc šikovné. Vědí skoro vše o zvířatech, 
potřebách do přírody, jejich vůních, naučily 
se ošetřit drobná zranění, zkusily lov. Dokon-
ce i 90% odpadu dokážou vytřídit. Můžeme 
být na ně hrdí.

Snad příště zvolíme termín s příznivějším 
počasím. Zatím přejeme pohodové léto a těší-
me  se na příští rok. Termíny akcí září 2012 – 
červen2013 budou postupně vkládány na web 
nebo se o nich dočtete ve Zpravodaji.                                               

Za „BENEŠOVSKÉ RODIČE“ 
Kristýna Suchánková

AkceAkce BENEŠOVSKÝCH RODIČ BENEŠOVSKÝCH RODIČŮŮ

Na letošním hudebním festivalu Hudební 
jaro na Hlučínsku daly mažoretky Excelent z 
Dolního Benešova slib, že s nasazením budou 
bojovat o přední místo na mezinárodní soutě-
ži konané v sousedním Slovensku. A taky se tak 
stalo. Soutěž mažoretkových skupin z České a 
Slovenské republiky se konala minulou sobotu.

Autobus z Dolního Benešova vyrazil před vý-
chodem slunce. Abychom stihly všechny soutěž-
ní kategorie, musely jsme být na místě už před 
půl devátou. Jelo se tedy dlouhé čtyři hodiny. Po 
příjezdu do cíle jsme vytáhly snídani a posilnily 
se před náročným dnem. Následovalo převléká-
ní, malování, česání a začalo se soutěžit.

Jako první soutěžila naše nejmladší děvčát-
ka, která musela bojovat v kategorii s děvčaty 
do jedenácti let. Přestože naše skupina Excelent 
baby byla nejmladší soutěžící skupina ze všech 
s věkovým průměrem pouhých 6 let, nezalekla 
se a zkusila zabojovat ze všech sil. Děvčata na-
pochodovala před porotu s úsměvem a elánem. 
Při vyhlašování pak proto byla znát ještě větší 
radost, když z úst porotců zazněl název naší nej-
mladší skupiny a oznámily umístění na nádher-
ném druhém místě! Následovaly další katego-
rie a i tam opět několikrát zaznělo: ,,A na tomto 
místě se umístila děvčata.....mažoretky Excelent 
z Dolního Benešova!“ 

Tato mezinárodní soutěž pro nás byla pro-
to opět velmi úspěšná. Každá mažoretka z naší 
skupiny se umístila nejméně jednou. Moc nás 
potěšil každý pohár a každá medaile, které za-
míříly do České republiky do toho naše krásné-
ho města Dolní Benešov. Odjížděly jsme s po-
háry v náruči a medaile nám visely na krku..a 
málo jich nebylo. Po této náročné, úspěšně spl-
něné misi, se zamířílo zpět do České republiky. 
A po takovém úspěchu jak jinak, než s úsmě-
věm... :)

Jsme tedy rády, že už i na Slovensku proběh-
la úspěšná reprezentace města Dolní Benešov. 

Přivezená ocenění:
2. místo - Excelent baby (baton - velká forma-

ce)
2. místo - Lucie Valentová + Monika Peterko-

vá (duo - pompom - junior)
2. místo - Excelent mini (pompom - junior - 

velká formace)
2. místo - Excelent ladis (senior - pompom)
3. místo - Zuzana Harazimová, Barča Sobko-

vá, Kateřina Vinárková (trio - pompom - kadet)
3.místo - Michaela Kristová + Martina Peško-

vá (duo - baton – senior)
3.místo - Excelent (baton - senior - velká for-

mace)
3.místo - Kristýna Kudělová (sólo – junior)

Všem přeji krásné prázdniny plné sluníčka, 
koupání a nezapomenutelných zážitků :-)

Michaela Kristová, trenérka
(www.mazoretkyexcelent.cz)

Mažoretky Excelent splnily slib 
a zazářily na Slovenku!a zazářily na Slovenku!



OBRAZOVÁ KRONIKA DOLNÍHO BENEŠOVA
Rodina Karla OSMANČÍKA
Karel Osmančík, stavitel (1888-1967) 
a Valeska roz.Kučerová (1892-1970),
synové Walter (1923-1943 padl v Rusku) 
a Emil (1926-2012)

Rodina Emila OSMANČÍKA v roce 1988
Nahoře: syn Karel Osmančík s manželkou 
Lídou roz.Obrusníkovou
Uprostřed: Antonín Šebestík a Krista 
roz. Osmančíková, Marie Vlašánková
roz.Osmančíková, Terezie Osmančíková roz.
Pašková a Emil Osmančík
Vnoučata: u táty Petr Šebestík, 
Vít a Marie Vlašánkovi, Kateřina, Lenka 
a Markéta Osmančíkovy 
a u dědy Radim Šebestík

Svatba Ernsta Vidláka v roce 1956
dSedící: Hošická roz.Vidláková, Kašparová roz.Vidláková, Johann Widlak (1884-1969) a Hedvika roz.Hoferková (1893-1971), novoman-
želé Ernst Vidlák (1923-1987) a Hedvika roz.Lišková (1926-1991), ?, ?, ?, ?, Hoferková-Dihlová; 2.ř.: Dihlová, Hošický, Kašpar, Marie a Jo-
sef Liškovi, Lišková vd. Luzarová,Sněhotová roz.Lišková s manželem, ?, ?, ?, Fusová, Kiesová. Nahoře: Marie a Hubert Hoferkovi, Koneč-
ná-Vidláková a Jan Vidlák, Lišková, ?, Kostřicová-Radošovská, ?, Dihlová, Dominik, Dihlová, Dihel, ?, ?, Dole děti: Karel Hošický, Kris-
ta a Magda Kašparovy a Hilda Hošická



Významní rodáci z Dolního BenešovaVýznamní rodáci z Dolního Benešova
Prvním naším významným rodákem byl MI-

STR KONRÁD, postaru psáván KUNDRAD z 
Benešova. Od roku 1382 byl mistrem sedme-
ra umění a mistrem v koleji Karlově, tj. profe-
sorem univerzity pražské. Úspěšně svedl s pro-
fesory spor o příslušnost zdejšího obyvatelstva 
k českému národu. Je nejstarší český spisovatel 
Opavska. V současnosti je po něm pojmenová-
na naše lékárna „U mistra Konráda“. 

Z dochovaných materiálů známe asi 48 vý-
znamných mužů, rodáků z Dolního Benešo-
va, asi 8 z části Zábřeh. Jsou to převážně kněží, 
z nichž k nejvýznamnějším patří Cyprian LE-
LEK, nar. 1812. Vystudoval bohosloví na vra-
tislavské univerzitě, kde tehdy působil proslulý 
český učenec J.E.Purkyně. V roce 1835 byl vy-
svěcen v Poznani na kněze, v letech 1839-1849 
působil v Hlučíně a od roku 1854 do své smr-
ti (r.1883) ve Vodce v Hlubčicích. Cyprian Le-
lek byl knězem, učitelem i spisovatelem. Velmi 
se zajímal o školství. Jeho Slabikář – čítanka, se 
opírala o tzv. slabiční metodu, která pomohla za-
čátečníkům v krátké době se naučit číst. Vštěpo-
val dětem lásku ke čtení knih v mateřském jazy-
ce a k českému zpěvu. Nejlépe ho vystihl článek 
v deníku Pedagogium u příležitosti jeho životní-
ho jubilea: „V pruském Slezsku, v severním okolí 
naší Opavy, nyní více než kdy jindy proslulé zá-
pasem našich bratří československých o národní 
rovnoprávnost, leží ves Vodka, téměř na rozhra-
ní národopisné mezi Němci a živlem českým. Ve 
vsi té odráží muž skálopevné povahy, vzácných 
vědomostí a horlivý národovec Cyprian Lelek 
germanizační útoky slovem i skutkem, v chrámě 
i ve škole, působí s neúmornou pilností blaho-
dárně. Velectihodný kmet tento slaví nyní 70leté 
narozeniny.“ 

C. Lelek byl neohroženým bojovníkem za 
práva moravského lidu v pruském Slezsku, pro-
sazoval mateřskou řeč i v oboru politiky. Vel-
kou úlohu sehrál zejména v revolučních letech 
1848-49, kdy vystupoval jako politický mluvčí 
pruských Moravanů i jako představitel Poláků. 
Byl zvolen do druhé komory berlínského Sně-
mu a po jeho rozpuštění i do národního frank-
furtského Sněmu. Cyprian Lelek měl být jmeno-
ván čestným radou konsistorním od arcibisku-
pa pražského, náhlá smrt však jmenování přede-
šla. Zemřel na srdeční mrtvici v dubnu 1883 ve 
svých 71 letech. Pochován je ve Vodce.

Přestože převážnou část svého života prožil ve 
Vodce u Hlubčic, jeho rodná obec po něm po-
jmenovala své náměstí a v roce 1922 mu posta-
vila pomník na malém náměstí (dnes náměstí 
Svobody). Ten však byl v den okupace místní-
mi „vlastenci“ rozbit. V létě 1946  byl tento roz-
bitý pomník odstraněn a na jeho místě pak stál 
pomník padlých Rudoarmějců. Lelkův pomník 
byl až v lednu 1947 převezen do zámecké zahra-
dy, kde se při příležitosti návštěvy našich kmot-
rů z Mladé Boleslavi (akce Budujeme Slezsko) v 
červnu 1947 konala slavnost znovuodhalení pa-
mětní desky P.Cypriana Lelka. U příležitosti 180.
výročí jeho narození mu byla 25.10.1992 odha-
lena pamětní deska na jeho rodném domě. 

(P. Cyprianu Lelkovi se budeme ještě podrobně 
věnovat v zářijovém zpravodaji v souvislosti s jeho 
významným výročím.)

Matka C.Lelka Barbora roz.Kladivová pochá-
zí z rodu, který vychoval tři dřívější kněze rodá-
ky: 

Václav  KLADIVO (1695-1754) – farář a dě-
kan v Násile

Karel    KLADIVO (1742-1763) – knězem v 
Olomouci

Josef   KLADIVO  nar. 1793, syn Frant.Kla-
diwy a Barbory roz.Urbišové, studoval bohoslo-
ví ve Vratislavi.

Josef BITTA, nar. 1806, byl vysvěcen na kně-
ze roku 1835 v Olomouci. Roku 1863 světil no-
vou věž našeho kostela. Byl assesorem gen.vika-
riátu pro vratislavskou část v Rakousku, spirituá-
lem v klášteře Alžbětinek v Těšíně, radou církev-
ního manželského soudu a držitelem zlatého zá-
služného kříže s korunou. Zemřel r.1885.

Jan BITTA, nar. 1828, vysvěcen 1858, byl 
čestným kanovníkem basiliky P.Marie v  v Římě. 
Později jmenován za zásluhy domácím papež-
ským prelátem, byl knížecí biskupský generál-
ní vikaritní rada a assesor a rytíř řádu rakouské-
ho císaře Františka Josefa. Byl čestným občanem 
Slezské Ostravy, kde v roce 1904 zemřel.

Jan FAIKA, nar. 1860, vysvěcen 1884. Byl fa-
rářem u Sv.Michaela v Berlíně. V roce 1898 po-
slal do Dolního Benešova ke slavnosti svěcení 
praporu telegram s blahopřáním. Během I.svě-
tové války v roce 1914 byl přeložen do Ratibo-
ře, kde působil jako farář do roku 1924, kdy ze-
mřel a byl pochován v boční kapli farního koste-
la Panny Marie. V roce 1919 oddával u nás svou 
příbuznou nevěstu Faikovou. 

Alois BITTA, nar. 1867, vysvěcen 1892. Od 
roku 1903 prvním farářem v Ludgeřovicích. 
Tam vybudoval velký nový farní kostel. Byl jme-
nován čestným kanovníkem. Zemřel v Ludgeřo-
vicích roku 1939.

Karel ZAVADSKÝ, nar. 1886, promován v 
Innsbrucku, primici měl v Dolním Benešově. 
Dělal doktorát filozofie v Praze. Byl profesorem 
na arcibiskupském gymnáziu v Praze (1935). 
Učil na řádovém gymnáziu na Velehradě, poz-
ději lektorem Papežské koleje na Velehradě. Ze-
mřel v r.1949, jeho pohřbu se zúčastnilo přes 100 
kněží.Pohřební řeč měl rodák ze Zábřeha,ka-
novník v Kroměříži Dr.Josef Vrchovecký.

Vilém THIEMEL, nar. 1889, vysvěcen 1914 
v Breslau. Od roku 1922 v nově zřízené farnosti 
v Lidměřicích, kde postavil kostel, faru a filiální 
kostel v Hratschein. V roce 1933 farářem v Ná-
sile, kde zřídil domov sester. Po 2.svět.válce vy-
stavěl válkou zničený kostel sv.Jakuba v Násile, 
restauroval kostel v Lidměřicích a Hratchein a 
všechny kapličky farnosti. V roce 1949 mu byl 
za jeho záslužnou činnost udělen titul „Duchov-
ní rada“ a v r.1962 „Monsignore“. Zemřel v roce 
1973 v Násile.

Z minulého století máme jen tři kněze rodá-
ky:

Pavel GEMSA, nar.1910, vysvěcen v Č.Budě-
jovicích, primici měl v D. Benešově. Byl admi-
nistrátorem v Písařově a od r.1940-1945 v Háji 
u Opavy, později provizorem v Horním Měs-
tě. Od roku 1951 administrátorem ve Frýdlantě 
n.O. a tři roky vedl i Metylovice. Po odchodu do 
důchodu v r.1985 vypomáhal ve Frenštátě p.R., 
kde v r.1992 zemřel ve věku 82 let. Je pohřben do 
kněžského hrobu na místním hřbitově.

Bedřich PRCHALA, nar.1912, bohosloví stu-
doval v Olomouci, kde v roce 1937 vysvěcen na 
kněze. Kaplanem ve Šternberku a v Hlučíně, od 
r.1939 v Hosťálkovicích. V roce 1951 byl v rámci 
osídlování českého pohraničí přeložen do Kláš-
terce n.O., kde ho čekala i těžká fyzická práce při 
opravě hlavního kostela Nejsvětější Trojice. Pro 
nedostatek dělníků osobně pomáhal klempí-
řům, dělal pomocníka tesaři při opravě věže. V 
ocenění jeho bezplatné práce se mu dostalo titu-
lu „osobní děkan“. V roce 1958 byl přeložen do 
České Kamenice. I zde jej čekala oprava poutní-
ho kostela Panny Marie, ale tu mohl již jen řídit, 

neboť prodělal dvě operace. Po třetí operaci ode-
šel v roce 1972 do důchodu, roku 1978 se vrátil 
do rodného Dolního Benešova, kde v r.1982 ze-
mřel. Je pochován v kněžském hrobě na míst-
ním hřbitově.

Ernst POSTULKA, nar. 1921, jediný dosud 
žijící kněz rodák. Po studiu na gymnáziu nastou-
pil vojenskou službu u německé armády. V roce 
1941 byl poslán na ruskou frontu, v září 1942 u 
Stalingradu zraněn. Po léčení v lazaretě v Ně-
mecku pokračoval ve vojenské službě ve Fran-
cii – Normandii. V r.1944 se dostal do anglické-
ho zajetí a do Německa se vrátil až v r.1946. Rok 
byl v novociátu a tři roky v saleziánském ústavu. 
Ve 29ti letech začal studovat bohosloví v Bene-
dikt-Bayernu, vysvěcen byl 1954. Sloužil v něko-
lika farnostech, patřících k Salesiánům – v Bon-
nu,  v Essenu, ve Velbertu a nakonec v Bendor-
fu-Mulhofenu, v diecezi Koblenz. Často navště-
voval Dolní Benešov, v posledních letech pravi-
delně jezdí na delší návštěvu ke své rodině, se 
kterou oslavil v roce 2001 svou osmdesátku a v 
roce 2004 i 50 let svého kněžství.

K významným osobnostem naší obce pat-
ří bezesporu i Msgre. P. Bruno SCHNEIDER, 
přestože není náš rodák. Narodil se v Osterwitz 
(okr.Hlubčice) a od roku 1895 až do své smrti v 
roce 1935 byl našim farářem, později i děkanem. 
Byl to velmi vážený církevní pastýř a historik, 
který při své církevní činnosti pilně sbíral úda-
je o historii naší obce a který v roce 1905 vydal 
jediné dějiny Benešova nazvané Zur Geschichte 
von Beneschau im Kreis Ratibor. Jeho slavného 
pohřbu se zúčastnilo přes 60 kněží, hodně svět-
ských hodnostářů, zástupců úřadů a nepřehled-
né zástupy lidu domácího i cizího. Je pochován 
do kněžského hrobu na našem hřbitově.

K významným osobnostem části Zábřeh pa-
třili především čtyři kněží rodáci.  František 
PAVLENKA, nar.1816, (matka Kateřina roz. 
Sojková byla sestra děkana Sojky), vysvěcen v 
roce 1840, byl v Benešově do smrti faráře a dě-
kana Soyky kooperátorem a od roku 1847 fará-
řem. Založil zdejší farní knihovnu a v roce 1844 
„Bratrstvo střídmosti, které mělo přes 3tis.členů. 
Nakazil se cholerou při výkonu svého povolání a 
v roce 1849 zemřel ve věku necelých 33 let.

Gottfried VRCHOVECKÝ nar. 1873, ze sed-
mi sourozenců Ant.Vrchoveckého a Antonie 
roz.Dedkové. Studoval ve Fuldě, člen řádu sv.
Františka, vysvěcen r.1899. Primici měl ve Ful-
dě, druhou v Dol.Benešově po sedmiletém po-
bytu v cizině. Pocházel ze stejného rodu jako fa-
rář Pavlenka. V roce 1938 byl v klášteře sv.Jose-
fa v Neustadt, zaměřil se na misijní a charitativ-
ní činnost. Zemřel r.1946 v Kladsku v 74. letech 
a 54. roku svého řeholního života. Pohřben byl 
svým bratrem ThDr. Josefem Vrchoveckým.

Msgre ThDr. Josef VRCHOVECKÝ nar. 
1879, bratr Gottfrieda Vrchoveckého. Studoval 
v Kroměříži a v Olomouci, kde byl v r.1903 vy-
svěcen. Primici měl v Dolním Benešově. Koo-
perátorem v Karlovicích u Krnova, přeložen do 
Šternberka, odkud r.1907 odešel za katechetu 
do Kroměříže, farnost u sv.Mořice, kde si udělal 
doktorát teologie. R.1912-19 katechetou na čes-
ké reálce, pak v Hlubčicích. Po připojení Hlučín-
ska k Československu se přihlásil o lokální kap-
lanství ve Strahovicích, kde byl do r.1941. Ode-
šel do Pardubic, kde pastoroval v okresní ne-
mocnici. Po osvobození se vrátil do Strahovic. V 
roce 1946 se stal kanovníkem kolegiátní kapitu-
ly u sv.Mořice v Kroměříži. Vydal knihu „Lur-
dy a moderní věda“ a v r.1948 jmenován Msgre. 
Dlouhá léta kázával o poutích v Hrabyni. Zemřel 
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v Kroměříži náhle při vykonávání svých kněž-
ských povinností r.1960, v 57. roce svého kněž-
ství. Smuteční obřady se konaly v kostele sv.Mo-
řice, odkud byly tělesné pozůstatky převezeny na 
mariánské poutní místo do Hrabyně a pochová-
ny do kněžského hrobu u kostela. 

František Josef RITZKA nar.1907 jako syn 
učitele z 11 sourozenců.  Studoval seminář ve 
Vratislavi, kde byl r.1933 vysvěcen na kněze kar-
dinálem Bertramem. V roce 1941 nastoupil sa-
nitní službu ve vojsku. Před koncem války byl 

raněn a padl do anglického zajetí. Po propuště-
ní byl přijat do duchovní správy v severním Ně-
mecku, kde v těžkých poválečných poměrech 
vykonával své poslání pěšky a na kole. V roce 
1952 přišel do Lübeku, kde postavil kostel. V 
roce 1968 obdržel za svou činnost pochvalu bis-
kupa. Zemřel r.1969 raněn mrtvicí v 36.roce své-
ho kněžství.

Významným rodákem Zábřehu byl také aka-
demický malíř, profesor Vilém BALARIN, nar. 
1894. Námětový okruh jeho díla byl široký. Ved-

le portrétů, zátiší, krajin a žánrů jsou to hudební 
a náboženské motivy. Jeho dílo tvoří významnou 
součást výtvarné kultury 20.století na Opavsku 
a je zastoupeno ve sbírkách Slezského zemského 
muzea v Opavě, zámku Hradec nad Moravicí a v 
četných soukromých sbírkách. Zemřel ve věku 84 
let a byl pochován v Hlučíně. V roce 1988 (10.vý-
ročí úmrtí) mu byla v zahradě zábřežského zámku 
odhalena pamětní deska s jeho bustou, kterou vy-
tvořil náš rodák ing.arch.Gotthard Janda (*1939), 
prasynovec sochaře Jandy z Darkoviček.

Na území města Dolní Benešov je nejvíce rybníků z celého okresu Opa-
va. Východně a severovýchodně se rozkládají rybníky Bezedno, Bobrov, 
Chobot, Rakovec a Přehyně, na jihu je největší a patrně nejstarší Nezmar. 
Přičteme-li rybníčky v Kamenci a jezero vzniklé po těžbě štěrku, má naše 
město přes 220 ha vodní plochy.

Rybníky zde byly od nepaměti a daly našemu městu už v roce 1493 do 
znaku štiku s ploticí v ústech. Tento městský znak byl Benešovu udělen krá-
lem Vladislavem II. Jagelonským. První zmínka o osadě Mlýnov, dnešní 
část D.B. zvaná „Les“, u níž stával mlýn  a vybíralo se mostné z cesty přes 
most na řece Opavě, je doložena v listině z roku 1337. Další zmínku o ryb-
níku najdeme v legendě, která se váže na pozoruhodný sněm, konaný u 
nás v roce 1473 k narovnání dědických rozepří, které vznikly po smrti krá-
le Jiřího z Poděbrad. V době konání sněmu se prý podařilo mlynáři Šimo-
nu Peřichovi, který v noci rybařil v panském Mlýnském rybníku, překazit 
úmysly uherských vojáků přepadnout toto shromáždění. Koncem 15.stole-
tí měl benešovský statek v opavském knížectví největší počet i největší plo-
chu umělých rybníků. V polovině 17.století si vrchnost zřídila asi 500 m od 
zámku oboru na rozloze asi 13km2, kde byli nasazeni 2 jeleni, 6 laní a 26 
daňků. Nedaleko obory byly dva rybníčky (chovný a plodivý s násadou), na 
kterých se panstvo mohlo vozit na lodičkách. Přístup k zámku byl chráněn 
dvěma velkými rybníky a to Kolovratským a Mlýnským. Rybníky se po ně-
kolik let střídavě nenapouštěly a byly osety polními plodinami. 

Po 2.světové válce se rozhodovalo o rekonstrukci rybníku Kolovrat, 
o obnově rybníku Přehyně a o opětném zřízení Mlýnského rybníka. V 
roce 1949 byl jako první napuštěn a zarybněn rybník Přehyně. V roce 
1953 bylo rozhodnuto obnovit rybník Kolovrat i Mlýnský, aby moh-
ly sloužit jako akumulační nádrže pro průmyslovou vodu rozvíjejícího 
se průmyslu Ostravska, než budou vystavěny údolní přehrady. Obnova 
mlýnského rybníka začala na podzim 1953 a byla dokončena v dubnu 
1954. Napouštění trvalo 6 týdnů a protože došlo k úniku vody na pro-
pusti, musela být voda znovu vypuštěna a provedena oprava propus-
ti. Své nové jméno Nezmar dostal bývalý Mlýnský rybník po svém pro-
jektantovi Janu Nezmarovi, který zemřel v roce 1999 jako nejstarší ob-
čan Opavy ve věku 100 let. K rekonstrukci 26 hektarového rybníka Ko-
lovrat nakonec nedošlo.

V roce 1961 byl dán souhlas ke zřízení rybníků Bezedno a Rakovec, v 
roce 1964 rybníků Bobrov a Chobot. U rybníčku Chobot byla dostavěna 
kachňárna, chov kachen byl i na rybnících Bobrov a Bezedno. Největší vod-
ní plocha asi 125 ha však byla vytvořena po těžbě štěrku, která byla ukon-
čena v roce 2000. Je to první vodní plocha na území našeho města, kde je 
dovoleno se koupat a kde má být část jezera využita pro rekreační účely. Ve 
všech našich rybnících totiž byl zákaz koupání. Je však nutno dodat, že se 
koupalo nejen na Nezmaru, ale i v Přehyni a Bezednu. Jinak se hodně cho-
dilo koupat k hájeckému a smolkovskému splavu.

Vážené maminky, tatínci, babičky, dědečkové, tetičky a strýčkové, milí 
nakupující a prodávající, prostě všichni 

   ve dnech 27. 4. až 29. 4. 2012 proběhl již třetí ročník burzy dětského, 
sportovního oblečení, sportovního zboží a hraček, tentokrát jarně - let-
ní. Pro velký úspěch předešlých dvou burz, jsme opět spojily své síly tj. 
KD Dolní Benešov a maminky dětí z naší mateřské školy, které tuto bur-
zu organizují a snažili jsme se připravit ze všech sil další ročník této akce. 
Snad se již pomaličku dostává pod kůži mnoha lidem z Dolního Bene-
šova a okolí. Celý výtěžek z této burzy věnují maminky mateřské škole v 
Dolním Benešově a Zábřehu na kulturní vyžití dětí, zážitky s tím spojené 
a také na věcné dary.

Tento jarní ročník se uskutečnil na nejlépe možném místě tj. na přísálí 
a částečně i sále v KD, tyto prostory byly dostačující a nakupujícím umož-
ňovaly bez velkých potíží a mačkání si nakoupit. Jelikož se zvětšuje nabíd-
ka prodávajících a poptávka nakupujících, byli jsme nuceni již podruhé 
zvětšit prostory pro komfort nakupujících a toto se nám s pomocí Kultur-
ního domu, panu Siostrzonkovi a kolektivu KD podařilo.   

Jen pro představu, přišlo prodat své věci necelých 100 maminek či tatín-
ků z celého okolí  tj. Bohuslavice, Kozmice, Bolatice, Borová, Háj ve Slez-
sku a jistě z dalších míst. Přijali jsme necelých 4000 položek a prodala se 
1/3 všech věcí. 

Celkové přijímání věcí, třídění, urovnávání a příprava sobotního pro-
deje zabraly maminkám mnoho času a s přípravami končily v nočních 
hodinách. Jelikož se přidalo více dobrovolníků, bylo více rukou oproti 
předešlým burzám, tak práce pěkně odsýpala. V sobotu, již před otevře-
ním kulturního domu se vytvořila fronta nákupuchtivých, kteří si chtě-
li koupit ty nejlepší kousky a pak vypuklo to pravé nákupní „šílenství“. 
Po ukončení prodeje začal pro maminky další časově velmi náročný ma-
raton, neboť musely neprodané zboží opět nachystat prodávajícím, vyře-
šit vyúčtování a vše zkontrolovat. Tentokráte vše klaplo, žádné věci neby-
ly odcizeny a vyúčtování proběhlo v naprostém pořádku. V neděli dopo-
ledne 29. 4. pak proběhlo finanční vyrovnání s prodejci a navrácení ne-
prodaných věcí.   

Letošní jarní burza byla velmi vydařená, neboť oproti předešlým bur-
zám se podařilo utržit nejvyšší finanční částku. Za takto utržené peníze, 
si děti z třídy Květinek užili výlet do zábavného parku Fungolf v Ostravě, 

dále bylo uhrazeno klaunské vystoupení a skákací hrad v rámci Dětského 
dne v MŠ, pro třídu Sluníček byly zakoupeny odrážedla, pro školku bu-
dou zakoupeny výtvarné potřeby a malé sportovní potřeby. Tři dny práce 
mnoha lidí a penízky se rozkutálejí během chvilky, tak můžeme zase za-
čít od začátku:o) 

Pokud nám síly a elán vydrží, tak další burza oblečení (podzimně-zim-
ní), proběhne první víkend v měsíci  říjnu tj. 5.-7.10.2012, opět v přísálí 
kulturního domu.  

Maminky by rády touto cestou poděkovaly všem rodinným příslušní-
kům, kteří se po tři dny starali o jejich ratolesti, aby zase maminky moh-
ly něco udělat pro své děti v MŠ Zároveň chceme velice poděkovat za 
materiální dar Tiskárně proti POTISK Háj ve Slezsku, která nám vyrobila 
krásná trička s logem burzy dětského oblečení. 

www.profipotisk.cz  
Za organizátorky Moňa, Pavli, Kača, Vlaďka, Gita , Eva, Martina K., 

Martina B., Jana M., Jana B., Lenka, Anička, Blanka, 
Barunka, Karoli, Týna, Šárka

 

PROBĚHL JIŽ TŘETÍ ROČNÍK BURZY
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ROZHOVORY
Tentokrát jsem se rozhodla, jako náhra-

du za minulou absenci, zpracovat rozhovo-
ry dva.

Dotazovanými se stali dva muži. Muži, kte-
ří na první pohled nemají pranic společného.

Jeden z nich je hloubavý, klidný, zdrženli-
vý a maximálně diplomatický. Druhý působí 
tak, že nepotřebuje dlouze hloubat, že vše vy-
chází z životních zkušeností, které nemá pro-
blém převyprávět. Odpovědi prvního z mužů 
přicházejí zvolna, přimějí člověka přibrzdit  
nebo i zastavit a vnitřně si je rozebrat. Toho 
druhého rozhodně až radikálně. Jsou velmi 
přímé, srovnané určitým drilem života.

Oba se narodili jako „Prajzáci“.  Minimál-
ně do 20ti let žili životy středoškolsky vzděla-
ných šikovných řemeslníků. Pak změnili ra-
dikálně svůj život. Rozhodli se pro svůj sen. 
Společné mají i to, že na své volbě by nezmě-
nili nic. Ani po těch cca dvou desetiletích…

PAVEL KUCHAŘ
Původně strojní zámečník z Darkovic. 

Po absolvování teologické fakulty působí již 
18let jako římskokatolický farář. Po dobu 6ti 
let byl vojenským kaplanem, z toho 2 roky 
přímo ve válečné misi. Před nástupem v D. 
Benešově působil převážně na farnostech na-
cházejících se v tzv. „Sudetech“. Má rád ticho, 
samotu a horskou turistiku. I proto považuje 
působení u nás za jistou výzvu.

LUKÁŠ  BJELKA
Benešovský  rodák – stolař. Asi ve 20 le-

tech se definitivně rozhodl pro Francouzské 
legie. Ve Francii absolvoval testy, přijímač, vý-
cvik, ale i Vysokou školu ženijní. Byl nasazen 
v Jižní Americe, Africe, různých arabských 
státech, ale i v bývalé Jugoslávii. Člověk, kte-
rý dokáže bleskově reagovat, nikdy ale „ne-
vystřelí“ bezmyšlenkovitě. Je naučený vždy 
si poradit. Ono postavit v zemích tzv. třetí-
ho světa školu, most, silnici nebo ozdravovnu 
vyžaduje víc, než dobrou mušku.

                                                  Za příjemné 
chvíle, čas a vstřícnost děkuje 

Kristýna Suchánková

1. Váš vztah k Dolnímu Benešovu, jste 
rodák, proč zůstáváte? 

Můj vztah k Dolnímu Benešovu byl „po-
čat“vloni počátkem srpna a pokud se ne-
mýlím, po devíti měsících, tedy počátkem 
května, se teprve zrodil. Přesto, že jsem ro-
dák z nedalekých Darkovic, „novorozeně“j-
ménem Dolní Benešov nechci opustit, je to 
možná má životní výzva.

2. Co je (i bylo) hlavní náplní Vaší exis-
tence, co považujete za nejsmysluplnější ve 
svěm životě - čeho si ceníte? 

Poznat a přiznat „Kompetentnímu“ svou 
slabost a nedostatečnost a pozorovat, jak 
On umí pomalu proměňovat – to je pro mě 
smysluplná náplň. Siláků je kolem nás mys-
lím plno. Cením si krásných lidí (jak to tady 
asi ten farář myslel?)

3. Jak pohlížíte na současnost - dění ve 
společnosti, vztahy, způsob života. 

Pokud jsme chtěli nezávislou společnost 
bez Boha – myslím, že ji pomalu máme. Tak 
si to i užíváme ne?

4. Co jste stihl, co máte v plánu do bu-
doucna? (soukromě) 

Stihl jsem pokazit hodně věcí. Do bu-
doucna bych rád, aby tohle „charizma“ ne-
ubližovalo druhým.

5. Máte depku z 21.12.2012 (konec 
Mayského kalendáře)? 

Depku mám z těch, kteří z toho depku 
mají nebo chtějí mít!

6. Životní hotnoty -žebříček. 
Nemám žebříček hodnot zformulova-

ný. Mám rád život a lidi. Vůbec netuším, jak 
budu vyvádět, až mi obojí bude „Velení“ brát.

7. Jaký byl 1 impuls k volbě vašeho po-
volání, kdy dozrálo vnitřní přesvědčení? 

Myslím, že první impuls byl kdysi ve věku 
sedmnácti, osmnácti let poskládán přibližně 
z cca 328 mikroimpulsů

 8. Byla to správná volba, zvolil by jste 
tuto cestu znova? 

Zda to byla volba správná, to opravdu ne-
vím. Tuto cestu bych však volil znovu!!!

9. Nemáte děti (přiznané ;-))- svoji rodi-
nu. Domníváte se, že je „problém“ v neslu-
čitelnosti se zvoleným povoláním? 

Vlastní děti nemám. Neslučitelnost toho-
to vzácného daru – dětí – a mého zvolené-
ho povolání nevnímám, ale bylo by to asi 
náročné. Druhá otázka je, zda by případné 
ženě stačila rezavějící bílá Fabia?

 10. Co je nejtěžší (nejhorší) vydržet. Je 
to jakési vyčlenění ze společnosti, odlouče-
ní, nesdělitelnost zážitků....? 

Hodně těžké k vydržení je každodenní 
pohled, jak mnohý dnešní člověk se „honí 
za větrem“. Sice se z dnešní společnosti ne-
chci vyčleňovat, ale rád se z ní čas od času 
na pár chvil odloučím, abych pak mohl sdě-
lit pár zážitků lidem kolem mě.

11. Pokud by jste měl možnost a pra-
vomoc něco ve svém současném povolání 
(nebo instituci pro niž pracujete)změnit. 
Co by to bylo? 

Asi bych si přál, aby mi tyhle pravomoci 
co nejdříve byly odňaty. 

12. Co děláte když nejste v práci,největší 
osobní radost všedního dne, oblíbená čin-
nost (koníček)?... 

Když nejsem v práci, tak podřimuju nebo 
spím. Hlavně tedy v noci. Velká osobní ra-
dost všedního dne bývá často v setkáních s 
lidmi. Také jsou to chvíle, kdy si uvědomím, 
že Nejvyšší používá takové nástroje, jako 
jsem já… Oblíbenou činností jsou velmi 
vzácné chvíle, kdy v životě člověka přichází 
tzv. slzy pokání. To ale nebývá tak často. Ko-
níčkem bych nazval chvíle, kdy vidím, že je 
všude kolem mě pořádek – i když to vlastně 
také nebývá už tak často.

1. Váš vztah k Dolnímu Benešovu, jste rodák, proč zůstáváte? 
Určitě pozitivní. Jako rodák se cítím,ale ostatní musí posoudit nako-

lik tu ještě patřím. Pokud bych se mohl zcela nezávisle rozhodnout – vo-
lím Jižní Ameriku. Zůstávám z morální povinnosti.

2. Co je (i bylo) hlavní náplní Vaší existence, co považujete za nej-
smysluplnější ve svém životě - čeho si ceníte? 

Největší smysl vidím v předání toho, co jsem se naučil, svých doved-
ností, vědomostí . Podílet se na pomoci , která povede k něčemu dob-
rému.

3. Jak pohlížíte na současnost - dění ve společnosti, vztahy, způ-
sob života. 

Lidé musí zažít válku, teprve pak si uvědomí pravé hodnoty. 
4. Co jste stihl, co máte v plánu do budoucna? (soukromě) Svůj sen. 
Prošel jsem pravou školu života. Utvořil si hodnoty. Plány dítě – ro-

dina.
5. Máte depku z 21.12.2012 (konec Mayského kalendáře? 
Že svět jednou skončí, to víme všichni. Záleží na tom, jaký si ho udě-

láme. 
6. Životní hodnoty -žebříček. 
Jako v legii: čest, věrnost, hodnota,disciplina.
7. Jaký byl 1 impuls k volbě vašeho povolání, kdy dozrálo vnitřní 

přesvědčení? 
Vojákem jsem chtěl být od dětství. S kamarády jsme zkoušeli přeži-

tí v přírodě, maskování… Jim se postupně zájmy vyměnily. Já jsem za-
čal v 15ti letech (samozřejmě se svolením rodičů) skákat padákem, po-
čátkem 90tých let spoluzaložil skautský oddíl l v Dolním Benešově. Od-

sloužil povinné 2 roky v naší armádě – hloubkový průzkum. Dostal na-
bídku do profesionálních složek v České armádě. Rozhodl jsem se pro 
Francouzskou legii. Nabízela se zde možnost poznat úplně odlišný svět.

 8. Byla to správná volba, zvolil by jste tuto cestu znova? 
Nedělal bych dvakrát to samé. Taky podmínky jsou nastaveny jinak.
9. Nemáte děti (přiznané ;-))- svoji rodinu. Domníváte se, že je 

„problém“ v neslučitelnosti se zvoleným povoláním? 
Není to neslučitelné. Obrovsky náročné je to určitě pro ženu. Le-

gie odjede na misi, tam je za účelem vykonání práce. Musí fungovat a 
všechno ostatní jde stranou.

10. Co je nejtěžší (nejhorší) vydržet. Je to jakési vyčlenění ze spo-
lečnosti, odloučení, nesdělitelnost zážitků....? 

Nejtěžší je, pokud je s vámi špatný člověk. Člověk, na kterého se ne-
můžete spolehnout - necítící osobní zodpovědnost. Nejhůře se pak vy-
rovnává s myšlenkou, že jsem neudělal něco správně a jsem zodpověd-
ný za důsledek. (Jakýkoliv) Každý si pak musí vytvořit svůj systém, kte-
rý mu pomáhá „vyventilovat“.

11. Pokud by jste měl možnost a pravomoc něco ve svém současném 
povolání (nebo instituci pro niž pracujete) změnit. Co by to bylo?

Děti určitě potřebují stanovený pevný řád, pravidla. Vrátit zpět jedno-
duchou prvorepublikovou myšlenku: „Do školy chodíte, aby se co nej-
více z vás co nejlépe uplatnilo“ Je trendem, že stačí být průměrný. I tady 
platí heslo „ Plň si své povinnosti, aby ses mohl dožadovat svých práv“

12. Co děláte když nejste v práci,největší osobní radost všedního 
dne, oblíbená činnost (koníček)?...                     

Střelba, kurz sebeobrany (učím se některé metody nepoužívat)nohej-
bal. Radost mám z lidské slušnosti – kontaktů s lidmi. Oblíbená činnost 
s tím souvisí, baví mě třeba být členem SRPŠ

Stihl jsem pokazit hodně věcí
Rozhovor s panem Pavlem Kuchařem 

Životní hodnoty: čest, věrnost, hodnota, disciplina
Rozhovor s panem Lukášem Bjelkou



Rozhovor s ředitelem festivalu POHOF
 Tomáši, jste ředitelem hudebního festivalu Pohof, zkuste obča-

nům Benešova přiblížit, co je to za festival a v čem je jiný než ostat-
ní festivaly…

Pohof je hudební festival zaměřený  na nežijící hvězdy české i svě-
tové scény populární hudby posledních několika desetiletí. Jedná se 
tedy o hudbu, kterou dnes člověk nemůže slyšet v původním originál-
ním podání.
 Kdo tedy na festivalu vystoupí, když už nikdo nežije (smích)?
Samozřejmě revivaly, které jsme vybírali v podstatě z celé republiky. 

Například Karel Kryl přijede z Ústí nad Labem.
 Díval jsem se na váš web pohof.cz do programu a byli tam jen 

samí muži, je to záměr? 
Záměrem bylo dohodnout na tento rok řekněme vyvážené zastou-

pení mužů i žen a také stylů hudby. S těmi styly se to myslím poved-
lo, s genderovým vyvážením, jak se dnes moderně říká, je to bohu-
žel tak jak říkáte, ale je to způsobeno nedostatkem dosažitelných žen-
ských revivalů. Ale Dolbend se svou zpěvačkou to myslím bohatě vy-
nahradí (smích).
 Kdy nebo jak vznikla myšlenka takového festivalu?
Myšlenka samotná se objevila asi v srpnu loňského roku. Od ledna 

tohoto roku ji intenzívně rozvíjíme a v rámci možností realizujeme.
 Co znamená Pohof?
Slovo Pohof je takový jazykový oříšek, doslova to znamená kolik viš-

ní, tolik třešní (smích). Ne, je to naše parafráze na pohodu a oddych. 
Ale ať si v tom každý najde svou symboliku.
 Jak náročné jsou přípravy a kolik lidí se na nich podílí?
Už jsem se zmínil, že přípravy probíhají intenzivně od ledna. No a 

kolik lidí se na nich podílí je těžké takhle říci.
 Kolik vlastně čekáte návštěvníků?
Odhadujeme a připravujeme se na tisíc návštěvníků.
 Není to přehnané očekávání na první ročník?
Možná. Pravidelně konzultujeme naše záměry s lidmi, kteří mají bo-

haté zkušenosti s podobnými akcemi. Z toho nám vychází, že plánovat 
akci tohoto rozsahu a zaměření pro menší počet lidí by nemělo smysl.
 Na co se mohou návštěvníci těšit a na co se mají připravit?
No těšit se mohou, jak doufáme, na pohodový den s pěknou hud-

bou. Připravit se mají na to, že skončíme pozdě v noci (smích).
 Co si mají vzít s sebou nebo co naopak nebrat?
No v podstatě nemusejí a ani nesmějí do areálu vnášet nic z jídla a 

pití. Areál bude oplocen a v zájmu bezpečnosti bude probíhat prohlí-
dat návštěvníku vcházejících dovnitř. V areálu bude zajištěn dostatek 
jídla a pití, nealko i alko nebo třeba i míchané nápoje. Samozřejmě k 
tomu všemu tam bude profesionální zdravotní služba, ostraha, posíle-
ny budou i wc, takže se snad není čeho obávat (smích).
 Když jsme u toho, jak náročné je vyhovět všem hygienickým 

předpisům?
Není to úplně snadné, ale pro nás je to priorita a samozřejmost.
 Obáváte se nějaké kontroly?
No je to asi zvláštní, ale ne. Pokud přijde, tak snad bude vše v pořád-

ku, protože jsme několikrát konzultovali spoustu věcí přímo s přísluš-
nými úřady. Navíc kontrola s příznivým výsledkem, jak si neskromně 
myslíme, by byla potvrzením kvality organizace.
 Když se nebojíte úřadů, bojíte se deště? (smích)
Já miluji déšť (smích). Zažil jsem několik festivalů, kde se chodilo 

po kotníky v bahně. Déšť má přirozeně svůj dopad na počet návštěv-
níků, ale také své kouzlo.
 Dá se ne déšť vůbec nějak připravit?
Tak určitě se dá v rámci možností zabezpečit stage a aparatura, také 

stánky s občerstvením a podobně. Ale pokud se jedná o festival na lou-

ce nebo v parku, tak je to dle mého názoru nereálné a neekonomické a 
hlavně by se to asi podepsalo na charakteru akce.
 Vypadá to, že vám déšť skutečně nevadí…
No už jsem říkal, že déšť miluju. Osobně opravdu nejvíc vzpomínám 

na festivaly, které propršely, protože byly něčím jiné…
 Na kterého z interpretů se vy osobně nejvíce těšíte?
Těším se na všechny, protože jsme je vybírali tak, aby se nám líbi-

li (smích). Každý z nich je něčím zajímavý. Těším se hodně na Dol-
bend, protože to je parádní pestrá hudba, která je napumpovaná ener-
gií a vybízí k pohybu. Moje srdcová záležitost je však Queen. Chtěli by-
chom, aby tahle skupina celý festival zahájila. No a hudební lahůdkou, 
na kterou se těším obzvlášť, bude kapela Schelinger revival.
 Nemyslíte si, že je vstupné 180 Kč pro dospělé  vysoké?
To je zajímavá otázka a já jsem moc rád, že jsem ji dostal… Domní-

vám se, že vstupné je zcela odpovídající hodnotě nabízené zábavy. Asi 
si to málokdo uvědomuje, ale připravit kvalitní stage, kvalitní zvuk a 
zajistit kvalitní interprety něco stojí. A to nemluvím o ceně, kterou 
musíme zaplatit za bezpečnost a pohodlí návštěvníků. Zkrátka, jedno 
živé vystoupení vyjde návštěvníka asi na 25 korun, což si myslím je na-
prosto příznivá cena.
 Budou tedy další ročníky, nebo už teď víte, že je to jen jednorá-

zová záležitost?
Už teď víme, že bychom další ročníky chtěli (smích).
 Podporuje vás rodina a nebližší okolí v této myšlence?
Teď už ano (smích).
 A předtím?
Chápu jejich obavy z toho, že organizace takové záležitosti je nároč-

ná a to nejen finančně.
 Co tedy byla zatím největší překážka v přípravách Pohofu?
Musím říct a zároveň zaklepat na dřevo, že zatím jsme se nesetkali s 

žádným větším problémem. Ocenit bych chtěl především přístup ve-
dení kulturního domu a města, oba bych označil slovem vynikající a 
jsem za to skutečně vděčný.
 Nebylo by město samo proti sobě, kdyby nepodporovalo kultur-

ní akce?
Asi ano, bylo, ale nepokládám to za samozřejmost. Fungující kul-

turní akce má dle mého názoru svůj přínos, a tím nemyslím hned fi-
nanční. Je to podobně prestižní záležitost jako s Hudebním jarem na 
Hlučínsku, což je však záležitost zcela nekomerční a tím pádem má 
svá omezení.
 Na všem webu pohof.cz máte logo Bon Jovi revivalu. Bon Jovi ale 

žije. Jak je to teda s tím nežijící?
Ano, je to tak. Seskupení Bon Jovi revival podporujeme, protože se 

nám líbí styl a kvalita jejich produkce. Na Pohofu však, zatím, vystou-
pit nemohou, neboť jak jste sám správně podotkl, Bon Jovi žije, a my 
doufáme, že ještě dlouho bude. Tímto ho zdravím (smích).
 Myslíte si, že Bon Jovi čte Benešovský zpravodaj? (smích)
Každá rocková hvězda čte Benešovský zpravodaj (smích).
 Co si tedy přejete od prvního ročníku, kromě návštěvy rockových 

hvězd? (smích)
 V prvé řadě spokojeného návštěvníka a přirozeně s tím řekněme 

ekonomický výsledek, který nám nezkomplikuje záměry do dalších 
let.
 Kam až může Pohof růst?
Já nevím… Počkejme si. Nejdřív musí obstojným způsobem pro-

běhnout první ročník a pak se uvidí.
 Poslední otázka, kde se dají koupit vstupenky?
Vstupenky se dají koupit v předprodeji v recepci KD a samozřej-

mě také na místě v den festivalu po celou jeho dobu, tedy od 12:00 
do 02:00, kdy skončí hudební produkce. Za návštěvu si myslím stojí i 
web festival pohof.cz a aktuální informace jsou na naší stránce na fa-
cebooku.
 Ať se Pohof vydaří!
Tak určitě (smích). Děkuji moc.
Děkuji za rozhovor.

S ředitelem festivalu Mgr. Tomášem Malohlavou 
rozhovor vedl Jiří Siostrzonek

Na závěr rozhovoru poděkování
Pan Mgr. Tomáš Malohlava věnoval Městskému orchestru 

 mladých z Dolního Benešova sponzorský dar ve výši 2000.-Kč. 
Jménem orchestru nesmírně děkujeme za příkladný čin.

RKL Opava s.r.o.RKL Opava s.r.o.
nabízí pronájem volných kanceláří 

v prostorách areálu MSA Dolní Benešov, 
v objektu bývalého Zásobování, 

hned vedle hlavní vrátnice.

Informace na tel. č. 724 097 655Informace na tel. č. 724 097 655



Vážení čtenáři!
Letošní školní rok spěje pomalu a jistě opět do svého velkého fi-

nále.  Na školách se uzavírají známky a děti netrpělivě čekají na ten 
poslední školní den, kdy domů přinesou svoji „výplatu“. Pro někte-
ré z nich sladká odměna za celoroční práci, pro jiné už méně. Každo-
pádně ten den je pro všechny zklamané i šťastné děti něčím výjimeč-
ným.  Pro všechny bez rozdílů začínají dlouho očekávané letní prázd-
niny. Začínají prázdniny, dva měsíce ničím a nikým nerušeného vol-
na pro naše děti…

Dříve, než žáci opustí své školní lavice, rádi bychom Vám připo-
mněli a v krátkosti ještě jednou zhodnotili pár akcí, které doprovázely 
žáky Červené školy letošním školním rokem.

Také v letošním školním roce bylo pro žáky Červené školy připra-
veno několik soutěží a výchovných programů. Pro žáky druhých tříd 
byl opět uspořádán naučný program s názvem „Hasík“.  V tomto pes-
trém a velice zajímavém programu byli naši žáci pod vedením profe-
sionálních hasičů seznámeni s pracovními povinnostmi každého ha-
siče a s jeho náročným režimem.  Nezůstalo jen u povídání. Děti si m. 
j. vyzkoušely hasičskou výstroj a se zaujetím shlédly praktické ukáz-
ky hasičů v akci.

 Děti z prvních a druhých tříd dostaly příležitost zúčastnit se natá-
čení pro televizi. Většina z nich poprvé ochutnala zákulisí televizní-
ho natáčení.

Žáci pátých tříd se zúčastnili školních preventivních programů a 
matematických soutěží. Velice zajímavá a poučná byla rovněž bese-
da se spisovatelem Lukášem Jarkulišem. Úspěchů dosáhli také v oblas-
ti sportu.  Ve fotbalovém  Mc Donald´s Cupu obsadili žáci 1. – 3. tříd 
druhé místo v okrskovém kole a žáci 4. – 5. tříd postoupili do okresní-
ho kola, kde se umístili na konečném 4. místě. Šikulové!

Velký úspěch zaznamenali zástupci naší školy v soutěži „Město plné 
talentů“, která se konala v sousedních Kravařích. Eliška Pluschková a 
Jirka Peška z páté třídy svým úchvatným „Street dancem“ zaujali nejen 
porotu a obsadili tak vynikající 1. místo.  Jen tak dále!

Páťáci se jednoho dne v pátek 13. výtečně odreagovali při celorepub-
likové akci zvané „Andersenova noc“.  Na noc plné zábavy v místní 
knihovně řada z nich bude zajisté ještě dlouho vzpomínat.

RECITAČNÍ SOUTĚŽ
V měsíci dubnu proběhla na nižším stupni již tradiční recitační sou-

těž. V každé třídě Červené školy se konalo třídní kolo, ze kterého ti 
nejlepší recitátoři postoupili do kola školního. Velké finále se letos 
uskutečnilo v tělocvičně na Hlavní škole. Soutěžilo se ve dvou katego-
riích. První kategorii tvořili nejmladší žáci, naši prvňáčci. Vybrat toho 
nejlepšího recitátora v obou kategoriích bylo vzhledem k vysoké kva-
litě soutěžících velice obtížné.  

V druhé kategorii mezi sebou soupeřili žáci 3. – 5. tříd (druhé roč-
níky se z důvodu televizního natáčení nemohly recitační soutěže zú-

častnit). V této kategorii bylo znát, že děti mají za sebou již obrovské 
zkušenosti a k přednesu si tak vybraly i náročnější básničky.  Atmo-
sféru recitační soutěže zpestřilo pěvecké vystoupení žáků pátých tříd. 
Všichni účinkující zaslouží velký obdiv!

Porota, kterou tvořily paní učitelky, měla velice náročný úkol. A jak 
to vše nakonec dopadlo?

1. ročník
1. místo: Daniel Kosina - 1. A
2. místo: Adam Hein - 1. B
3. místo: Karolína Otipková - 1. A

3.– 5. ročník
1. místo: Ema Zmrzlíková - 4. A
2. místo: Sabina Nováková  - 3. A a Daria Kuchejdová -  5. B
3. místo: Jan Černý -  4. A a Štěpán Liška - 3. A

PŘEDSTAVENÍ  DEBRUJÁRŮ

Kroužek Debrujárů pod vedením pana učitele Hahna si pro žáky 
Červené školy připravil krásný vánoční dárek. Členové tohoto fyzikál-
ního kroužku nám ukázali, jak může být i fyzika zajímavá. Nenároč-
né pokusy, které všichni žáci sledovali se zaujetím, byly důkazem toho, 
že i fyzika, která se zdá být na první pohled složitá, může být hodně 
zábavná. Výsledky některých pokusů děti tipovaly předem, na někte-
ré složité definice fyzikálních zákonů bez váhání našly vlastní vysvět-
lení s výstižným komentářem.  Někteří měli možnost alespoň na oka-
mžik proměnit se ve známé vědce a pár pokusů si osobně vyzkoušet. S 
celou touto akcí se děti nerady loučily a s očekáváním se těšily na její 
další pokračování.

Velké poděkování patří všem organizátorům jednotlivých akcí a 
hlavně dětem za jejich aktivní přístup. Hezké prázdniny!

Mgr. Marcela Halodová

ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍCH ŠKOL

DĚTSKÝ DEN 2012
V pátek 8.6. 2012 se v areálu hlavní školy na Nádražní 

ulici konala již tradiční oslava Dětského dne. Původně se 
měla konat 1.6., ale z důvodu nepříznivého počasí se o tý-
den posunula.  

Počasí přálo a  děti si přišly na své při vodním fotbál-
ku, na skákacím hradě i dalších atrakcích. Každé přítomné 
dítě si po příchodu mohlo vyzvednout kartičku a po zdár-
ném absolvování soutěžních disciplín si vyzvednout balí-
ček dobrot. Všechny soutěže připravily naše paní učitelky, 
za což jim patří velké díky. Rovněž bych chtěl touto formou 
poděkovat myslivcům z Dolního Benešova a hasičům, kteří 
svou účastí na akci parádně zpestřili průběh odpoledne. V 
neposlední řadě také děkuji všem našim skvělým sponzo-
rům za jejich dary, které posloužily pro realizaci tomboly, a 
bez jejichž přispění by se takováto veliká akce opravdu ne-
dala realizovat. Dokonce se konečně podařilo i večerní pro-
mítání, na které se děti obzvláště těšily. Myslím si, že akce 
byla velice podařená, děti odcházely spokojené a veřejnost 
měla možnost se podívat do našeho krásného školního are-
álu, kde to opravdu žilo. Doufejme, že i další akce na školní 
půdě budou takto podařené, a že se rodiče s dětmi zase na 
další akci vypraví v tak hojném počtu.

Mgr. Leon Hahn
Předseda SRPŠ



Slohové práce žáků  základních školSlohové práce žáků  základních škol
Přestože se konec školního roku nezadr-

žitelně blíží a žáci se již nemohou dočkat 
prázdnin, objevily se zdařilé slohové prá-
ce, které dosáhly pěkné úrovně zpracová-
ním i nápaditostí. Prostřednictvím úvahy 
se děti zamýšlí nad aktuálními problémy, 
které je zajímají. Učí se své názory nejen 
vyjadřovat, ale také obhájit. 

Mgr. Martina Steyerová, 
učitelka českého jazyka a literatury

LÁSKA JE LÁSKA
(úvaha)

Když se řekne slovo láska, vybaví se mi 
cit, který společně prožívají dvě osoby. Jsou 
si navzájem blízké, věří si, zkrátka každý z 
nich vyplňuje to, co druhému schází. Když 
jste s milovanou osobou, v břiše vám třepo-
tá tisíce motýlů. Je to stav, kdy máte pocit, že 
když nejste s tímto člověkem, zhroutí se vám 
celý svět. Když spolu kráčíte po ulici, jdete 
co nejpomaleji a hodiny vám připadají jako 
minuty. Vždycky víte, že je tady pro vás ně-
kdo, kdo vás bude podporovat, bude vás mít 
rád. Udělali byste jeden pro druhého cokoliv. 
Zkrátka si život bez sebe neumíte představit. 
Ať je to láska mezi stejným nebo různým po-
hlavím, je to láska!

Mnoho lidí vidí v homosexuálech „mimo-
zemšťany“. Dělají, jako kdyby to byl nějaký 
jiný druh nebo rasa lidí. Co je na tom, že si 
muž vede místo ženy po svém boku muže 
a naopak? Myslím si, že určitě nikdo nemá 
právo je urážet, ani ponižovat. Je to člověk 
jako každý jiný a mělo by se s ním taky tak 
jednat. 

Existuje také láska přátelská. Podle mého 
názoru je přátelská láska mnohdy silnější, 
než láska mezi mužem a ženou. Nejlepší pří-
tel je zkrátka osoba, bez které si svůj život 
neumíte představit. Když se řekne jeho jmé-
no, vybavíte si všechny ty zážitky, které jste 
spolu kdy zažili, a když se pohádáte, nemáte 
chuť nic dělat a jediné, co si přejete je, abyste 
se zase začali bavit. Smějete se spolu věcem, 
kterým ani nerozumíte. Máte v sobě důvě-
ru, svěřujete se se vším a sdělujete si své zku-
šenosti a poznatky. Jste tady jeden pro dru-
hého kdykoliv a kdekoliv. Bez přátel to pro-
stě není život. Jak řekl William Shakespeare: 
„Přátel si važ, a kdo se osvědčili, ty hákem z 
oceli si připni k srdci.“

Nakonec je tady láska k rodině a milova-
né věci. Rodinná láska je mi blízká. Bez ro-
diny bych to nebyla já. Pokaždé, když přijdu 
domů ze školy a povídám si s mamkou a tať-
kou, děkuji Bohu za to, že mám oba dva ro-
diče, jelikož každý takové štěstí nemá. 

Láska je prostě krásný cit a každý ho pro-
žívá jinak. O lásku se neprosí, ale bojuje. A 
pamatujte:  „Do člunu lásky vždycky teče.“

Petra Nováková, 
8. A

ŠKOLA – ZÁKLAD ŽIVOTA
(úvaha)

K čemu vlastně potřebujeme školu a vzdě-
lání? Proč máme celé dny vysedávat v lavi-
cích a poslouchat výklady učitelů, kteří nás 
zasypávají informacemi? Nebude nám ně-
které učivo v životě k ničemu? Nebylo by 
lepší a snazší sedět doma a vyhledat si vše na 

Googlu? Ale jak musí chodit dospělí do prá-
ce, tak děti musí do školy. A není školní do-
cházka snad pomsta dospělých za to, že oni 
musí chodit do práce?

Ale tvrdit, že je škola k ničemu a že život 
nás naučí, je krátkozraké. Již staří Řekové po-
znali potřebu vzdělání a škol pro život v ci-
vilizované společnosti. Jak řekl J. A. Komen-
ský: „Nejjednodušší definice školy zní, že je 
to pospolitost učitelů a žáků. Ale vyučová-
ní je, jak pravím, práce, vyučovat nezname-
ná nic jiného, než vést k vědění ty, jimž vě-
dění chybí.“ A právě učitelům byl svěřen ten-
to nelehký úkol. Záleží hodně na osobnos-
ti učitele. Jsou tací, jejichž výklad žáci hltají 
bez dechu a naopak někteří svým výkladem 
nudí. Někdy žák odpočítává každou minu-
tu s přáním, aby už zazvonilo. Každý si uči-
tele idealizuje jinak, ale myslím si, že by měl 
být sympatický, přátelský a měl by mít přiro-
zenou autoritu. Vědomosti by měl předávat 
takovým způsobem, aby si žák odnesl z ho-
diny co nejvíce znalostí a nemusel se příliš 
učit doma. Záleží také na okolnostech, jestli 
se žák na hodinu těší, nebo by raději chyběl. 

Tak co mi škola vlastně dává? Znalosti, 
které bych se jinde nikdy tak dobře nenau-
čila. Všechny vědomosti, které jsem dopo-
sud získala, jsou zásluhou trpělivosti a ocho-
ty učitelů. Škola mi přináší příjemný pocit 
radosti a uspokojení, když dostanu jednič-
ku nebo mě učitelka pochválí. Někdy mám 
den před zkoušením sen. Stojím před tabulí, 
v hlavě mám úplně prázdno a nevydám ani 
hlásku. Pak se probudím s oroseným čelem 
a ujišťuji se, že to byl jen sen. Ale další den 
opravdu stojím před tabulí, naštěstí to zvlád-
nu na jedničku a mluvím jako Palacký. Nejen 
učitel, ale i spolužáci vidí, že jsem se dobře 
připravila. A co ještě mi škola dala? Spous-
tu přátel, které bych nikdy jinde nenašla. Ve 
třídě vznikají vztahy mezi spolužáky. Každé-
mu je sympatický někdo jiný a podle toho se 
tvoří někdy až nerozlučná přátelství. Celko-
vě by ve třídě měly vládnout přátelské vzta-
hy. Nikomu se přece nechce chodit do třídy, 
kde vládne napjatá a nepřátelská atmosféra. 

A co mi základní škola bere? Někdy ur-
čitě volný čas, který bych raději věnovala 
svým zájmům nebo svým přátelům. Úkoly 
jsou ve vyšších ročnících čím dál těžší a uče-
ní na několik písemek najednou taky není 
nic moc. Škola může přinášet stres. Naštěs-
tí záchranou jsou víkendy a prázdniny, což 
se dá přičíst k plusovým stránkám školy. Pro 
toho, komu úkoly a celkově učení nejde jako 
ostatním, se může stát škola peklem. Špat-
né známky snižují nejen sebevědomí a chuť 
chodit do školy, ale taky kapesné. Proto je 
dobré, když se v kolektivu třídy najde takový 
spolužák, který mu podá pomocnou ruku. 
Ve dvou se to vždycky lépe táhne.

Vždyť škola není jen budova, hřiště, třídy, 
jídelna, sborovna, ale hlavně lidé – žáci, uči-
telé, školník, kuchařky. Všichni stojíme na 
jedné lodi, jen v jiných pozicích. Cesta a cíl 
plavby je společný. 

Eliška Prchalová, 
8. A

Ani žáci ostatních ročníků nezaháleli a ne-
báli se popustit uzdu fantazii. Přečtěte si prá-
ci Lucie Kostrbíkové z třídy 6. B, která zná 
recept, jak připravit elixír mládí, a také prá-

ci dívek z 9.A, které si troufly dokončit zná-
mou pohádku pomocí slov začínajících stej-
ným písmenem. 

Mgr. Martina Steyerová, 
učitelka českého jazyka a literatury

ELIXÍR VĚČNÉHO MLÁDÍ
(popis pracovního postupu)

Samozřejmě, že každá z nás touží po věč-
né kráse. Objevila jsem způsob, jak si svůj sen 
splnit. Budeme potřebovat tyto suroviny: tři 
motýlí křídla, pět půlnočních borůvek, deset 
vílích vlasů, sušenou pampelišku a tři kapky 
vlastní krve. 

Nejprve vložte motýlí křídla do malé ná-
doby a zakryjte je víčkem. Poté nádobu dej-
te na tři dny na nějaké slunné místo. Po 
třech dnech vysypte obsah nádoby do kotle 
s vroucí vodou, (kotel má vždy dvacet pět li-
trů vody). Přidejte rozdrcené borůvky a jed-
nu sušenou pampelišku. Po hodině vaření 
rozstříhejte vílí vlasy na čtvrtiny a vhoďte do 
kotle. Vařte sedmdesát dva dní za občasného 
míchání. Pak stačí přidat jen tři kapky vaší 
krve. Po hodině vaření je lektvar připraven 
k podávání.

Lektvar užíváme po padesáti ml co jednu 
hodinu po dobu sedmi dnů. 

Tip: Nevíte, jak získat vílí vlasy? Ráda pora-
dím. O půlnoci při úplňku se na mýtinách v 
lesích schází víly. Stačí jen uplést z lesních ky-
tek věneček. Pak opatrně jděte k víle a věnec jí 
nasaďte na hlavu. Při tom nasazování jí rychle 
vytrhněte několik vlasů. A potom už stačí jen 
utíkat, co vám nohy stačí.

Pozor! Opravdu si odměřte jen tři kap-
ky krve. Kdybyste do elixíru dali jen o jednu 
kapku více, nebo méně, měl by lektvar opač-
né účinky!

Lucie Kostrbíková, 
6. B

PRINCEZNA PÍCHNUTÁ, 
POSLÉZE PROBUZENÁ

Zadání: Postarší palácová paní po prosbách 
Pánu porodila princezničku. Půvabnou pa-
nenku, překrásnou, přítulnou. Pozvali pan-
stvo princeznu pozdravit. Pak přizvali pár po-
čestných paní popřát princezně plno pěkných 
přání – pořádkumilovnost, poctivost, pořád-
nou partii. Postarší prapodivnou protivnou 
postavu páchnoucí pálenkou pozvat pozapo-
mněli.  Přesto přišla…

…princezně popřát příkoří. Předpověděla 
princezně píchnutí přiostřeným předmětem. 
Postrach pro příbuzenstvo, poddané, přá-
tele představovalo píchnutí. Poddaní pood-
nesli pryč přiostřené předměty, přesto prin-
cezna propíchla pentlí prst. Padla přímo před 
postel. Plán postarší prapodivné paní prošel. 
Příbuzenstvo, poddaní, přátelé přibitě pospá-
vali. Princeznin pokladník přijel, pohlédl po 
panství, pokřikl: „Přátelé pospávají, pojedu 
pro prince.“ Před princem poklekl. Prohlásil: 
„Prosím, pomozte princezně!“ Princ prosekal 
plno poupat, poklekl před princeznu, políbil 
princezně pusu. Princezna procitla. Probuze-
né panstvo přivítalo pár potleskem. 

Klára Bilíková, Petra Herichová, 
Kristýna Kučerová, Hana Postulková,

9. A



SPORTOVNÍ AKCE NA ZÁKLADNÍ ŠKOLE

V úterý 1.května  pořádalo SRPŠ Dolní 
Benešov výlet pro rodiče s dětmi do Hrad-
ce nad Moravicí a poté do Tošovického 
Heiparku. 

Počasí bylo ideální, autobus se velmi 
rychle naplnil a děti si se svými rodiči uži-
li krásný sváteční den. Po celý den panova-
la výborná nálada a děti si tak opravdu uži-
ly skvělý výlet.  Moc tímto děkujeme Městu 
Dolní Benešov za finanční výpomoc, která 
byla k tomuto zájezdu využita. Děti měly 
možnost navázat na akci nové kamarádské 
vztahy a poznat zajímavá místa v našem 
okolí. Určitě výlet splnil svůj účel a SRPŠ 
plánuje další poznávací aktivity, na které již 
nyní všechny rodiče s dětmi zveme.

Mgr. Leon Hahn
Předseda SRPŠ

VýletVýlet do Hradce nad Moravicí a Tošovic do Hradce nad Moravicí a Tošovic

Žáci ZŠ v Dolním Benešově opět bodovali ve sportovních soutě-
žích.

V okrskových soutěžích ve volejbale, florbale, fotbalu, stolním te-
nise a Dopravní soutěži mladých cyklistů,vždy postoupili do okres-
ního kola.

Největším úspěchem bylo umístění našich chlapců v okresních 
kolech:

 ve florbalu žáků 8.a 9. tříd získali 2. místo
ve volejbale chlapců 7.-9. tříd také2. místo
V letošním školním roce se poprvé pořádalo Florbalové mistrov-

ství Hlučínska na ZŠ v Bolaticích. Turnaj byl výborně zorganizován, 
úroveň vysoká a pro nás 1.místo velkým povzbuzením do další prá-
ce.

Výbornou akcí byla každoročně realizovaná Dopravní soutěž mla-
dých cyklistů, kdy v základním kole projelo jízdu zručnosti a prošlo 
dopravními testy 49mladších žáků a 83starších. V okresním kole se 
mladší žáci umístili na 2. místě a starší na místě3.

Velkému zájmu se těší fotbalové soutěže Mac Donald ´s cup pro 
mladší žáky a mini fotbal pro žáky

 6.-9.tříd,také ve fotbale žáci postoupili do okresních kol.
Věříme, že i v příštím školním roce se nám bude ve sportu dařit. 

Od srpna budou na volejbalových kurtech probíhat ve spolupráci 
školy a TJ zahajovací tréninky ve volejbale a od září sportovní krouž-
ky na škole. Věříme, že nám další zájemci pomohou doplnit druž-
stva reprezentující školu a současně tak dobře vyplní svůj volný čas. 

Mgr. Marta Rozsívalová

SPORTOVNÍ AKCE NA ZÁKLADNÍ ŠKOLE

POSLEDNÍ UTKÁNÍ SEZONYPOSLEDNÍ UTKÁNÍ SEZONY - 17. 6. 2012



Ve dnech 25.5.-27.5.2012 hostilo město 
Dolní Benešov veterinární lékaře a veteri-
nární pracovníky z celé České republiky, kte-
ří sem přijeli soupeřit ve volejbale.

Tento volejbalový turnaj se stal již tradicí a 
probíhá  po 39 let, kdy v pořadatelství se stří-
dají Okresní sdružení veterinární komory  v 
různých místech naší republiky.

Letošním pořadatelem bylo OS KVL v 
Opavě, které využilo pro tuto akci volejbalo-
vé i tenisové kurty v Dolním Benešově. V so-
botu 26.5.2012  od 9.00 začaly zápasy 20 týmů 
rozdělených do 4 skupin systémem hraným 
na dva vítězné sety. Z každé skupiny postou-
pila dvě nejúspěšnější družstva do čtvrtfiná-
le a dále pak vítězové do semifinále a poslé-
ze do finále.                                       

 V odpoledních hodinách došlo na vrchol 
celého dne, kterým bylo finále, ve kterém se 
utkala družstva domácí Opavy a Biovety Iva-
novice na Hané. Souboj dvou velice vyrovna-
ných soupeřů byl velmi obětavý z obou stran 
a nakonec se ve třetím, rozhodujícím setu ra-
doval obhájce loňského vítězství družstvo 
Opavy.

Společenský večer spojený s vyhodnocením 
turnaje proběhl za přispění hudby Nafestben-
du v sále kulturního domu v Dolním Benešo-
vě. Spokojenost všech zúčastněných podtrh-
lo krásné počasí po všechny dny a přátelská 
atmosféra, kterou jsou tato setkání pověstná. 
Všichni účastníci si také pochvalovali stra-
vu, kterou po celou dobu turnaje připravovala 
společnost LB Gastro.

Závěrem bych chtěl poděkovat za podpo-
rou všem partnerům turnaje a městu Dolní 
Benešov za spolupráci při organizaci turnaje.

   Výsledky:  1. Opava
                      2. Bioveta Ivanovice na Hané
                      3. České Budějovice

MVDr. Martin Ostárek

POZVÁNKA NA TENIS
Již léta jsou v Dolním Benešově k dispozici ke spor-

tovnímu vyžití tenisové kurty. Všichni obyvatelé naše-
ho města určitě ví, kde je hledat. Ale kdyby náhodou 
někdo nevěděl, tak se nacházejí u fotbalového hřiště. 

V minulosti byly doby, kdy se musela doba hraní 
omezovat, takový byl o tenis zájem. Hrály se tady teni-
sové soutěže od žáků až po dospělé a veterány. Dnes ale 
krásně připravené kurty zejí obvykle prázdnotou. Výbor 
tenisového oddílu zve všechny obyvatele z Dolního Be-
nešova a okolí k návštěvě našich kurtů, ke zkoušce svého 
tenisového umění, ke krásnému protažení těla i k pří-
jemnému posezení na čerstvém vzduchu.

A když přivedete i své děti, bude na kurtech živo a ve-
selo.

Za provoz kurtů je zodpovědný správce p. František 
Vavřínek, se kterým je možno dohodnout hrací dobu na 
tel. čísle 776 715 541, v případě nedostižnosti je možno 
obrátit se na p. Miroslava Palovského, tel. č. 737 507 873.

Další telefonní čísla na členy výboru jsou ve vývěsní 
skříňce na kurtech, ve které jsou vyvěšeny i podmínky 
pro hru, ceny za hrací hodinu atd.

Tenisu zdar
Výbor TO

MISTROVSTVÍ VE VOLEJBALU MISTROVSTVÍ VE VOLEJBALU 
veterinárních týmů v Dolním Benešově

FC PANELÁK - 6. května 2012



SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA
Malé vítáme a rodičům

blahopřejeme

Marek Hartoš, Dolní Benešov

Jubilantům přejeme hodně
zdraví a spokojenosti

80 let 
Gerhard Polák, Dolní Benešov
Judita Balarinová, Dolní Benešov
Max Adamík, Zábřeh
Jarmila Čápová, Dolní Benešov

85 let 
Jiřina Starečková, Zábřeh
Rita Gemsová, Dolní Benešov

91 let
Hubert Ranoš, Dolní Benešov

Budeme na Vás 
vzpomínat …

Anna Tutková, Zábřeh
Emil Harazim, Dolní Benešov
Aloisie Porubová, Dolní Benešov
Emilia Valábková, Dolní Benešov
Danuše Kotlářová, Dolní Benešov
Zdeňka Šustková, Dolní Benešov

Tyto události zveřejňujeme 
pouze se souhlasem:

* snoubenců při uzavření manželství
* rodičů při narození dítěte
* jubilantů nebo rodinných příslušníků 

při významném jubileu (70, 75, 80, 85, 
90 a více)

 * pozůstalých při úmrtí

Uzávěrka dalšího čísla zpravodaje 
je k 10.08.2012.

Bližší informace na MěÚ Dolní Benešov 
– matrika – tel.: 553 651 285, kl. 18  

matrikářka

ŽELEZNÝ HASIČ - 26. 5. 2012



KULTURNÍ DŮM DOLNÍ BENEŠOV
Opavská 161, 747 22 Dolní Benešov, tel.: 553651159, E-mail kultura@dolnibenesov.cz
Kulturní dům je příspěvkovou organizací města Dolní Benešov. V 

regionu patří k objektům s největší kapacitou, s kvalitní vybavenos-
tí a výhodnou lokací. V KD je možno konat kulturní, společenské, 
vzdělávací akce v různém rozsahu. K dispozici je velký sál s kapaci-
tou 1000 stojících návštěvníků (koncerty), 600 sedících diváků u di-
vadelních představení, 400 míst pro společenské akce s tancem (plesy, 
oslavy). Jeviště odpovídá vybavením požadavkům zájezdových diva-
del, koncertů velkých hudebních těles. K dispozici je dále přísálí s ka-
pacitou cca 80 míst a barem pro oslavy, školení, projekce atd.

Filmový sál má kapacitu cca 50 míst, repre místnost 30 míst, balet-
ní zrcadlový sál se sprchami 20 míst. Do celého objektu KD je bez-
bariérový vstup. Na střeše KD je vybudována hvězdárna. Přilehlá re-
staurace Neptun, kterou provozuje nájemce je organickou součástí 
KD, stejně jako vinárna v suterénu s kapacitou cca 50 návštěvníků. 
Před KD je velká parkovací plocha.

Všechny informace o pronájmu ochotně poskytne vedení KD, na 
stránkách města jsou  publikovány fotografie KD.

 Lze využít plochy a parkoviště před KD pro pořádání společen-
ských a prezentačních akcí. 

Kromě pronájmu KD pořádá ročně 200 akcí pro všechny věkové a 
zájmové skupiny. Mezi  významné nadregionální akce patří meziná-
rodní hudební festival Hudební jaro na Hlučínsku s dvacetiletou tra-
dicí, Pivní slavnosti, Tématické plesy, Cykly adventních koncertů, Děti 
dětem – setkání zdravotně postižených spoluobčanů Moravskoslez-
ského kraje, divadelní přehlídky atd.

Umělecké agentury realizují v KD bohaté spektrum uměleckých 
přehlídek (divadlo, tanec, hudba, mažoretky atd.)

V KD působí velká škála kroužků zájmové umělecké činnosti pro 
všechny věkové kategorie zájemců ze širokého okolí.

ZÁJMOVÁ A  UMĚLECKÁ ČINNOST 
V KULTURNÍM DOMĚ

Provoz KD
Ředitel -  Mgr. Jiří Siostrzonek, Ph.D.
Tel.: 553651159, 776185199, E mail kultura@dolnibenesov.cz
Ekonomika, sekretariát – Marcela Halfarová 
Tel.: 553651159, 775185959, sekretariatkd@dolnibenesov.cz
Vedoucí městské knihovny – Jana Petrásková, 
Tel.: 553651424, 774602404, E mail jana.guntherova@email.cz
Údržba – Miroslav Číž  604881259
Úklid – Marta Škrochová – 728848081
Jevištní technik, ozvučení – Miroslav Zimerman 604556523
Dozor v KD - 553651159
Redakce Dolnobenešovského zpravodaje: kultura@dolnibenesov.cz
Restaurace NEPTUN – pan Hudeček 603981924
Vinárna v KD – Ingrid Malchárková 777815191

Hudba 
Městský pěvecký sbor P. Cypriana Lelka
Kontaktní osoba MVDr. Jindřich Koska 604895346
Dětský pěvecký sbor NEZMAR
Kontaktní osoba Helena Mižičová 728211428
Pěvecký sbor ROZMAR
Kontaktní osoba Helena Mižičová 728211428
Základní umělecká škola P.J.Vejvanovského Hlučín – pobočka Dol-
ní Benešov
Kontaktní osoba Helena Mižičová 728211428
Klavír - Helena Mižičová 728211428

Akordeon, zobcová flétna, keyboard - Marie Osmančíková 723977529
Housle – Andrea Poštulková 732881819
Kytara – David Papala 739407370
Dechové nástroje  - Jonáš Harman  736108597
Městský orchestr mladých Dolní Benešov,  http://www.orchestr-dol-
nibenesov.unas.cz/
Dirigent – Richard Novák 732854824
Výuka dechových nástrojů pro MOM, Richard Novák 732854824
Malá dechová hudba Josefa Postulky
Umělecký vedoucí Josef Postulka 604413645
Prajzovanka (malá dechová hudba)
Umělecký vedoucí Radim Langer 724509685
Pozounový kvartet 
Umělecký vedoucí František Moskala 739233416
DOLBEND (taneční swingová, jazzová kapela 25 členů)
Umělecký vedoucí Michal Štefek 725047653
Druhá míza (rocková kapela)
Umělecký vedoucí ing. Jiří Miekisch 732213894
NAFESTBAND (taneční kapela)
Umělecký vedoucí Martin Zbytovský 721251927
DJ Martin Zbytovský 721251927
DJ Jarda Malchárek 608814191
Výtvarný kroužek 
Vede Libuše Marková 607683639
Mažoretky EXCELENT
Vedou manželé Kristovi 728213163
Mažoretky LADIES
Vede Mgr. Dagmar Kristová 728213163
SKŘÍTEK – cvičení pro malé děti
Vede Jiřina Kurková 605866906
Cvičení JÓGY
Vede Alena Drastíková 553651225
Cvičení ZUMBA
Vede Eva Gajdová 737337160
Cvičení ZUMBA
Vede Lucie Wilpertová 774506188
Cvičení BODY FORM
Vede Dorotka Leciánová 739666567
Břišní tance
Vede paní Jiříková 603911020
Street dance The Bubbles
Vede Eva Jarošová  774336735
Tance pro děti
Vede Mgr.Monika Gebauerová 732269921
Kurz pro předškoláky
Vede Mgr.Marcela Schmiedhamerová 605136314
Astronomický kroužek
Kontakt Karel Proksch, František Gaidečka 732845328
Svaz postižených civilizačními chorobami
Kontakt paní Anna Buhlová 608634848

TANEČNÍ KURZY
Zájemci o kurz společenské výchovy a tance se mohou hlásit 

v průběhu prázdnin na mailové adrese kultura@dolnibenesov.cz. 
Tento kurz bude otevřen pouze v případě adekvátního zájmu. In-
formace ohledně otevření kurzu se dozvíte v zářijovém zpravo-
daji. 
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PRÁZDNINOVÝ PROGRAM 
Sobota 7. 7.  Hudební festival Pohof - proběhne v Dolním 

Benešově v areálu zámku první ročník hudeb-
ního festivalu s názvem Pohof. Festival je za-
měřen na již nežijící hvězdy české i světové 
scény. Vystoupí zde Elvis Presley, Jiří Schelin-
ger, Karel Kryl, Petr Muk, Queen, Waldemar 
Matuška a také Dolbend. Moderátorem akce 
je Radim Bednář (radio Čas). Živou hudbu 
doplní hudba reprodukovaná, v nočních ho-
dinách také DJ a taneční zábava. Samozřej-
mostí je bohatý doprovodný program, dětský 
koutek a pestrá nabídka občerstvení. Srdečně 
zvou pořadatelé. Více na www.pohof.cz

Pátek 13.7. Karneval – pořádají rybáři

Sobota 14.7.  Železný Prajzák

Sobota 4.8.  Kino na zámku – první český filmový muzikál 
Limonádový Joe –večerní projekce filmu pro 

celou rodinu, karimatky, židličky, deky sebou, 
občerstvení zajištěno, pouze v případě pěk-
ného počasí.

Sobota 20.7.  Karneval – pořádají hasiči

Úterý 14.8.  Výbor SPCCH

Pátek 17.8.  Karneval – pořádají hasiči

Neděle 19.8.  Přátelské posezení – pořádají SPCCH

27.-31. 8.  Soustředění mažoretek

Pátek 31.8. Táborák na konci prázdnin

 Prajzský grilmajstr

 Guláš fest

Neděle 2.9.  Krajská výstava psů

Sobota 8.9.  Pivní slavnosti

Sobota 15.9.  Poděkování za úrodu – pořádá Dolnobene-
šovská farnost

Sobota 15.9.  Partička  (pořádá agentura Moravec)

Dej si Pohof…
HUDEBNÍ FESTIVAL NEŽIJÍCÍCH HVĚZD

7.7. 2012 areál zámku Dolní Benešov
Elvis Presley, Jiří Schelinger, Karel Kryl, Petr Muk, 

Queen, Waldemar Matuška, DOLBEND

Více na

www.pohof.cz


